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Milí spoluobčané, přijměte od nás poděkování za spolupráci v roce 2011, přání příjemného prožití 
svátků vánočních a do nového roku 2012 hodně zdraví, štěstí a osobní spokojenosti.

Za obecní úřad přeje Váš starosta Ing. Roman Jílek
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Štěstí přeje připraveným ...
Vážení občané, 
v lednovém vydání zpravodaje se k Vám dostala informace o zpracování rozvojového plánu naší obce. V rozvojovém 

plánu jsme si (mimo jiné) trochu růžově malovali i akce, které se zdály příliš vzdálené a optimistický výhled předpokládal 
jejich realizaci až za několik let. Trochu s nadsázkou jsme mimo jiné napsali: „Cyklisté by rádi cyklostezku a chodci chod-
níky.“ A ejhle! Přání se stalo otcem myšlenky, myšlenka matkou podání žádosti o dotaci. A teď to vypadá, že kromě nových 
chodníků budeme mít skutečně i cyklostezku do Stříbrnic. 

Při pohledu na čilý stavební ruch u dolní školy, kde byla zahájena výstavba „sportovního centra“ za téměř 40 milio-
nů korun, dále na dokončování bytových domů pro seniory, na nové chodníky a s výhledem na stavbu cyklostezky vás 
musí nutně napadnout myšlenka: Nehrozí obci nadměrné zadlužení? Finanční zdraví obecní pokladny je důležitá hodnota 
a vyrovnaný rozpočet základem úspěšného fungování obce. Na druhé straně lenost a pasivita znamená zmaření mnoha 
příležitostí a příslovečné zakopání hřiven. Stejným hříchem je však i bezhlavě se vrhat do velkých akcí bez zajištění dotační 
podpory. Naštěstí pro Boršice se daří zajistit, aby na každou vynaloženou korunu přišlo nejméně 50 haléřů odjinud. 

Výstavbu víceúčelového sportovního zařízení zaplatíme zčásti z evropských fondů (necelých 20 mil. Kč) a zbytek z roz-
počtového přebytku a úvěru u Komerční banky (do 12 mil. Kč). Výše čerpání úvěru bude záviset ještě na výsledku granto-
vých řízení na realizaci bezbariérových chodníků „Zdravotní středisko – Domov pokojného stáří“ a zateplování budov dolní 
školy a kulturního domu. Hlavně zateplování budov má absolutní prioritu, protože jeho realizace znamená roční úspory 
v řádu statisíců korun z obecního rozpočtu a zateplení samo o sobě vytvoří část zdrojů pro umoření případných úvěrů. 
Proto zateplování dostane v případě schválení zelenou a ostatní stavby budou muset počkat. 

Rok 2011 se chýlí ke konci a my můžeme směle říci, že pro Boršice to byl dobrý rok. Investice, dotace, stavby a peníze ...
Je naší povinností Vás podrobně informovat o hospodaření obce, protože demokracie vyžaduje veřejnou kontrolu. Na 

druhou stranu je dobré hospodaření v podmínkách střední Evropy tak trochu samozřejmostí. Co ale samozřejmostí určitě 
není, to je bohatý kulturní a společenský život v naší obci. Rada obce se již od počátku snažila podpořit společenské 
dění ustanovením zvláštní komise pro kulturu, sport a školství. A tak se vedle dobře zavedených akcí objevily akce nové 
a zároveň narostla i účast na akcích tradičních. Je až neuvěřitelné, co všechno se v Boršicích pořádá, a všechno se děje 
na bázi dobrovolnosti. Pohled na roztančenou mládež při hodovém veselí může Boršičanům už připadat trochu všední, 
ale reakce hostů z jiných regionů naší republiky nám připomene, jaké bohatství v Boršicích máme. Cizí lidé nedokážou 
pochopit, že hodová chasa jsou naše děti, a myslí si, že se jedná o pozvaný soubor. Diví se, že ty krásné kroje nejsou 
zapůjčené z muzea, ale každá domácnost je má doma ve skříni. 

V článku hodnotícím uplynulý rok nemůže chybět poděkování. V první řadě si poděkování zaslouží pan starosta a radní 
pan Franta za opravdu vysoké pracovní nasazení a výtečné zvládnutí všech investičních akcí. Děkujeme také za pomoc 
všem zastupitelům obce. Je potřebné ocenit, že do ústraní odešla falešná snaha dělit zastupitele na koalici a opozici. Za-
stupitelstvo konečně pracuje jako jeden tým ve prospěch obce, každý člen zastupitelstva se může účastnit na práci komisí 
a výborů podle své odbornosti. Stranou nemůžeme nechat ani ostatní pracovníky obecního úřadu, hlavně pana Panáčka 
a jeho pomocníky za jejich mimořádné úsilí při zajištění dobrého vzhledu naší obce. Děkujeme také pořadatelům všech 
kulturních, sportovních a společenských akcí, výborům spolků a sdružení, prostě všem obětavým lidem, které svůj volný 
čas věnují ve prospěch ostatních občanů. 

Po poděkování přichází v zimním vydání našeho zpravodaje ještě prosba. Paní zima si dříve či později vynutí svou vládu 
a nastane každoroční boj o zprovoznění chodníků a místních komunikací. Obecní úřad zakoupil pro tyto účely vhodnou 
mechanizaci, která se v boji se sněhem a ledem minulou zimu dobře osvědčila. Přesto prosíme všechny občany o pomoc. 
Zvláště pak při kalamitních stavech se musíme řídit podle hesla „Každý ať si zamete před svým domem“. Myslete přitom 
zejména na starší spoluobčany, kterým sníh a led opravdu vážně brání ve svobodném pohybu a zajištění běžných nákupů, 
cest k lékaři atp.

 
Na závěr nám dovolte popřát všem občanům šťastné a veselé Vánoce, klid a pohodu v duši, v přicházejícím roce 

2012 hodně úspěchů a pevné zdraví.
Alois Tománek, místostarosta obce

Boršické TÝTÝ
Jak jsme již dříve zmiňova-

li, ve druhém ročníku můžete 
i VY zaslat nominace do ankety 
Boršického TÝTÝ. 

V loňském roce jste hlaso-
vali ve 4 kategoriích: 

Pokud máte podnětný návrh na nominaci do 
některé kategorie nebo si myslíte, že by mohla být 
vyhlašována ještě jiná kategorie, zasílejte své návrhy 
na e-mailovou adresu: nominace@centrum.cz, nebo 
návrhy předejte osobně na podatelně Obecního úřadu 
v Boršicích nejpozději do 15. ledna 2012.

1. úspěch roku
2. akce roku
3. stavba roku
4. osobnost roku
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U S N E S E N Í
ze 7. zasedání Zastupitelstva obce Boršice,
konaného v pátek dne 7. 10. 2011, od 18:00 

v sále Kulturního domu Boršice

Volnočasové sportovní centrum Boršice 
Zastupitelstvo obce Boršice schvaluje Zprávu o posouzení 

hodnocení nabídek na Volnočasové sportovní centrum Borši-
ce. Dále zastupitelstvo obce pověřilo starostu obce Boršice 
ing. Romana Jílka podpisem smlouvy se zhotovitelem stavby 
„Volnočasové sportovní centrum Boršice“ CGM Czech, a. s.

Rozpočtové opatření č. 2/2011
Zastupitelstvo obce Boršice schválilo předložený návrh 

rozpočtového opatření č. 2/2011. 

Nákup pozemků na bývalé skládce Štěrkovna
Zastupitelstvo obce na základě ustanovení § 85 písmeno 

a) zákona č. 128/2000 Sb., o obcích (obecní zřízení), ve znění 
pozdějších předpisů, schvaluje nákup pozemků p. č. 5066/16 
o výměře 1266 m2 a p. č. 5066/17 o výměře 81 m2 a 5066/18 
o výměře 41 m2, 5066/19 o výměře 1136 m2.

Návrh na odkup pozemků od Pozemkového fondu ČR
Zastupitelstvo obce na základě ustanovení § 85 písmeno 

a) zákona č. 128/2000 Sb., o obcích (obecní zřízení) ve znění 
pozdějších předpisů schvaluje nákup pozemků níže uvede-
ných a zároveň schvaluje složení kauce ve výši 5.000 Kč za 
každý jednotlivý pozemek v celkové výši 80.000 Kč. Jedná se 
o následující pozemky:

Parcela Výměra Druh pozemku  Cena
1122/1 2967 m² orná půda 46 340,- Kč
2480/174   6 m² ostatní plochy   70,- Kč
2480/175  18 m² ostatní plochy 200,- Kč
2530/170 5167 m² vinice 55 650,- Kč
2845/51  660 m² vinice   9 500,- Kč
2895/10  322 m² orná půda   4 640,- Kč
2895/33 2831 m² ovocné sady 40 770,- Kč
2895/50 2455 m² ovocné sady 35 350,- Kč
2945/14  56 m² vinice 470,- Kč
2945/15  29 m² vinice 240,- Kč
2945/51  47 m² vinice 400,- Kč
2945/52  24 m² vinice 200,- Kč
2945/155 1667 m² orná půda 14 050,- Kč
2945/156  919 m² orná půda   7 750,- Kč
3671 3657 m² vinice 32 660,- Kč
4941  62 m² orná půda 720,- Kč
 

Změna č. 6 územního plánu obce 
Zastupitelstvo obce podle § 84 odst. 2 písmeno a) a písme-

no b) zákona č. 128/2000 Sb., o obcích (obecní zřízení) a na 
základě zákona č. 183/2006 Sb. (stavební zákon), ve znění 
pozdějších předpisů, schvaluje ZADÁNÍ změny č. 6 územní-
ho plánu sídelního útvaru Boršice u Buchlovic, lokalita Nad 
obořískami.

Výběrové řízení na odborný stavební dozor na „Vol-
nočasové sportovní centrum Boršice“ 

Zastupitelstvo obce Boršice pověřuje starostu obce ing. 
Romana Jílka, aby zajistil výběrové řízení na odborný stavební 
dozor na akci „Volnočasové sportovní centrum Boršice“.

Poznámka:
Odkup pozemků od Pozemkového fondu ČR se nekonal 

z důvodu nezařazení naší obce mezi kupující. Obec nebyla dle 
Pozemkového fondu ČR oprávněná o výše uvedené pozemky 
požádat. 

U S N E S E N Í
 z 8. zasedání Zastupitelstva obce Boršice,

konaného ve čtvrtek dne 8. 12.  2011 od 18:00 
v sále Kulturního domu Boršice

Rozpočtové opatření č. 3/2011, návrh rozpočtu na 
rok 2012, rozpočtový výhled

Zastupitelstvo obce Boršice na základě ustanovení § 84 
odst. 2 písmeno b) zákona č. 128 /2000 Sb., o obcích (obec-
ní zřízení), ve znění pozdějších předpisů, schvaluje změnu 
rozpočtu 2011 „Rozpočtové opatření č. 3“ takto: snížení cel-
kových příjmů o 1 126 000 Kč na 40 831 000 Kč, snížení fi -
nancování o 1 250 000 Kč na 2 752 000 Kč, snížení celkových 
výdajů o 2 376 000 Kč na 43 583 000 Kč.

Dále schvaluje rozpočet na rok 2012 takto: celkové příjmy 
ve výši 47 402 000 Kč, fi nancování ve výši 20 530 000 Kč, 
celkové výdaje ve výši 67 932 000 Kč. Zastupitelstvo obce 
Boršice stanovuje závazné ukazatele rozpočtu celkové pří-
jmy a celkové výdaje.

Dále zastupitelstvo obce v souladu s ustanovením § 3 od-
stavec 1 zákona č. 250/2000 Sb., o rozpočtových pravidlech 
územních rozpočtů, ve znění pozdějších předpisů, schvaluje 
rozpočtový výhled na roky 2013 - 2014.

Obecně závazná vyhláška obce Boršice o místních 
poplatcích

Zastupitelstvo obce Boršice na základě § 14 odst. 2  zá-
kona č. 565/1990 Sb., o místních poplatcích, ve znění poz-
dějších předpisů, a v souladu s ustanovením § 10 písmeno 
d) a § 84 odst. 2 písmeno h) zákona č. 128/2000 Sb., o ob-
cích (obecní zřízení), ve znění pozdějších předpisů, schvaluje 
obecně závaznou vyhlášku č. 1/2011 o místních poplatcích.

Volnočasové sportovní centrum
Zastupitelstvo obce Boršice vzalo na vědomí zprávu sta-

rosty o postupu prací při realizaci stavby „Volnočasové spor-
tovní centrum Boršice“.

Výhled investičních akcí na rok 2012
Zastupitelstvo obce Boršice vzalo na vědomí zprávu sta-

rosty o výhledu realizace investičních akcí v roce 2012.

Nákup pozemků ve farní zahradě od římskokatolic-
ké církve

Zastupitelstvo obce Boršice na základě ustanovení § 85 
písmeno a) zákona č. 128/2000 Sb., o obcích (obecní zříze-
ní), ve znění pozdějších předpisů, schvaluje nákup pozemků 
p. č. 4584/8 o výměře 784 m2 a p. č. 4584/9 o výměře 188 
m2. Parcely vznikly na základě geometrického plánu č. 922-
28/2011 březen 2011. Nákup pozemků bude za úřední cenu.

Bezúplatný převod pozemku par. č. 4894 k. ú. Bor-
šice u Buchlovic

Zastupitelstvo obce Boršice na základě ustanovení § 85 
písmeno a) zákona č. 128/2000 Sb., o obcích (obecní zří-
zení), ve znění pozdějších předpisů, schvaluje bezúplatný 
převod pozemku p. č. 4894 o výměře 171 m2 v k. ú. Boršice 
u Buchlovic z vlastnictví státu zastoupeného Úřadem pro za-
stupování státu ve věcech majetkových do vlastnictví obce 
Boršice.

Bezúplatný převod pozemku st. 598 k. ú. Boršice 
u Buchlovic

Zastupitelstvo obce Boršice na základě ustanovení § 85 
písmeno a) zákona č. 128/2000 Sb., o obcích (obecní zří-
zení), ve znění pozdějších předpisů, schvaluje bezúplatný 
převod pozemku p. č. st. 598 o výměře 62 m2  v k. ú. Borši-
ce u Buchlovic z vlastnictví státu zastoupeného Úřadem pro 



- 4 -

zastupování státu ve věcech majetkových do vlastnictví obce 
Boršice.

Žádost pana Otrusiny o směnu pozemků
Zastupitelstvo obce Boršice na základě ustanovení § 85 pís-

meno a) zákona č. 128/2000 Sb., o obcích (obecní zřízení), ve 
znění pozdějších předpisů, schvaluje provedení směny pozem-
ků p. č. 4242/3 o výměře 358 m2 a p. č. 4857/18 o výměře 142 
m2, 3615/325 o výměře 248 m2 (celkem se jedná o 748 m2) ve 
vlastnictví pana Otrusiny za obecní pozemky vzniklé dle oddě-
lovacího geometrického plánu pod číslem 936-219/2011 – Ge-
odézie Uherské Hradiště p. č. 3162/1 o výměře 484 m2  a p. č. 
3162/2 o výměře 32 m2  a p. č. 3163/1 o výměře 271 m2 (celkem 
ve vlastnictví obce 787 m2),  rozdíl 39 m2 v neprospěch obce 
pan Otrusina doplatí dle zhotoveného cenového odhadu. Veš-
keré náklady spojené se směnou hradí žadatel.

Žádost pana Petra Tománka na odkup části obecní-
ho pozemku par. č. 1662/4

Zastupitelstvo obce Boršice na základě ustanovení § 85 
písmeno a) zákona č. 128/2000 Sb., o obcích (obecní zřízení), 
ve znění pozdějších předpisů, souhlasí s prodejem části obec-
ního pozemku par. č. 1662/4. Nová parcela vzniká dle geome-
trického plánu číslo 954-137/2011 pod číslem p. č. 1662/18 
o výměře 40 m2. Zhotovení odhadu a ostatní náklady spojené 
s prodejem pozemku včetně kupní ceny uhradí žadatel pan 
Petr Tománek.

Žádost pana Petra Tomášů na odkup části obecních 
pozemků p. č. 4219/1 - 3

Zastupitelstvo obce Boršice na základě ustanovení § 85 
písmeno a) zákona č. 128/2000 Sb., o obcích (obecní zříze-
ní), ve znění pozdějších předpisů, souhlasí s prodejem částí 
obecních pozemků 4219/1 a 4219/3, nová parcela vzniká dle 
geometrického plánu číslo 928-122/2011 pod číslem 4219/6 
o výměře 185 m2.

Žadatel uhradí náklady související s převodem pozemku 
a kupní cenu dle znaleckého posudku.

Udělení odměn členům výborů
Zastupitelstvo obce Boršice schvaluje v souladu s § 84 

odst. 2 písmeno t) zákona č. 128/2000 Sb., o obcích (obecní 
zřízení), ve znění pozdějších předpisů, udělení odměny čle-
nům výborů, kteří nejsou členy ZO obce, za období 2011 – 
2014 ve výši 200 Kč za každé jednání.

Udělení peněžních darů za práci starostovi obce, 
uvolněnému radnímu

Zastupitelstvo obce Boršice schvaluje v souladu s ustano-
vením § 85 písmeno b) zákona č. 128/2000 Sb., o obcích, ve 
znění pozdějších předpisů, peněžní dar starostovi a uvolněné-
mu radnímu za mimořádné úsilí při získávání dotací pro obec 
Boršice zcela nad rámec jejich funkčních povinností, starosto-
vi ve výši 20.000 Kč a uvolněnému radnímu ve výši 10.000 Kč.  

Je úžasné, že v Boršicích budeme mít za účasti dota-
ce z evropských fondů krytý sportovní areál. Že naše děti 
a všichni sportovci budou mít nový sportovní stánek, všichni 
nebudou muset cvičit a sportovat v nevyhovujících prostorách 
kulturního domu. A také to, že se bývalému vedení obce po-
dařilo získat téměř dvacet milionů korun na jednu z největších 
investičních akcí v historii naší obce.

Už však nejsou v pořádku ostatní skutečnosti. Na veřejném 
zasedání obecního zastupitelstva 6. 12. 2010, tj. po volbách, 
se jeden z členů minulé stavební komise zeptal, zda spor-
tovní centrum bude mít takové rozměry hřiště, které budou 
odpovídat hrací ploše pro házenou (pokud se na hřišti může 
standardně hrát házená, pak všechny sporty, které se v Bor-
šicích provozují). Tento dotaz rozpoutal diskuzi o stavbě, na 
kterou má Evropská unie do Boršic přispět téměř 20.000.000 
Kč. Copak je možné, když se má stavět volnočasové spor-
tovní centrum pro všechny sportovně založené spoluobčany, 
aby rozměr hrací plochy neodpovídal národním a evropským 
standardům? Copak člen bývalé stavební komise nevěděl, 

jaký bude rozměr hřiště v nové sportovní hale? (Jen pro po-
rovnání: rozměr sálu v KD bez galerky je 18,5 x 30,5 m, vnitřní 
rozměr sportoviště nového sportovního centra 18,5 x 36,5 m, 
výška 7,5 m, minimální vnitřní rozměry pro národní a meziná-
rodní sportovní plochu – pro sportovní halu 22 x 44 m, výška 
9 m.) Ano, je to možné, a nevěděli to ani zástupci boršických 
sportovců.

Ptáte se, jak k tomu došlo? Odpovím jednoduše. Do konce 
roku 2012 platí výjimka pro výuku tělocviku v kulturním domě. 
Po roce 2012 musí mít naše obec pro školu vyřešené nové 
sportovní prostory, nebo zajištěnou výuku tělesné výchovy 
v jiné tělocvičně. Původně se v minulém volebním období za-
dal projekt na novou školní tělocvičnu za 70 milionů korun. 
Na tělocvičnu však žádná dotace nebyla vypsána, a tak se 
projekt na tělocvičnu přejmenoval na projekt „Volnočasové 
sportovní centrum Boršice“. A na tento projekt bylo možno 
žádat o dotaci z evropských fondů. V tomto okamžiku všichni 
„zasvěcení“ viděli možnost získat dotaci, ale na úpravu roz-
měru nového sportoviště pro všechny sporty se zcela, zcela 

Volnočasové sportovní centrum Boršice, bylo-nebylo, bude-nebude… 
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zapomnělo!!! Zapomnělo se také na hlediště pro diváky. Jak 
budou zájemci o jakákoliv sportovní klání sledovat tyto spor-
tovní aktivity? Kde budou sedět, popřípadě stát? Kde budou 
umístěny střídačky? I nad touto otázkou se nikdo při přejme-
nování názvu nezamyslel. Tak došlo k tomu, že až po získání 
dotace se začalo zjišťovat, na jakou stavbu jsme vlastně „ty“ 
evropské peníze získali. 

Po zjištění těchto skutečností jsem se několikrát pokusil 
vyjednat změnu rozměrů našeho „sportovního centra“ ještě 
před podepsáním smlouvy s poskytovatelem evropských pe-
něz. Vždy bez úspěchu. Neochota úředníků a možnost ztráty 
dotace 20 milionů při provedení změn – zvětšení sportovní 
plochy – mne vedly k podpisu této smlouvy. Stručně: v naší 

žádosti o dotaci v minulém volebním období byly nastavené 
takové parametry, které se již po příslibu dotace nedaly změnit 
a jejich jakákoliv změna by vedla ke ztrátě této dotace. Nebylo 
to opravdu jednoduché rozhodnutí. Na jedné straně jsem při 
podpisu smlouvy na dotaci věděl, že nebudeme stavět spor-

tovní halu. Bude to jen nová tělocvična a sportovně založení 
občané budou křičet, proč za ty peníze nestavíme pořádnou 
sportovní halu. Vždyť stavba za 36 milionů korun by jí už za 
„ty“ peníze mohla být. Na druhé straně byla dotace 20.000.000 
Kč, a pokud nepodepíši, tak jiní občané budou křičet, proč 
nechci přislíbenou dotaci, když chybí pro její získání jen můj 
podpis… Padají dotazy. Proč v Boršicích sportovní hala, na co 
nám bude, kdo zaplatí její provoz, kdo by k nám jezdil spor-
tovat, co by tady bylo za národní nebo mezinárodní utkání 
či soutěže, …? Odpovídám. Proč by nemohla být v Boršicích 
sportovní hala, když obec do stavby dá ze svého rozpočtu mi-
nimálně 16 milionů korun? Provoz haly by se zaplatil pronájmy 
jiným sportovcům, různými sportovními soutěžemi. Byla nám 
mimo jiné předložena nabídka ke spolupořádání mistrovství 
ČR v házené ze strany města Kunovice, nabídka soustředění 
házenkářských klubů II. ligy z Brna, možnost pořádat turnaje 
ve fl orbale, badmintonu. Celkově by se naše obec zviditelnila 
v rámci mikroregionu i kraje. Určitě by to za to stálo.

Celkové náklady na stavbu budou: minimálně 36.000.000 Kč, 
z toho maximálně 20.000.000 Kč dotace, 10.000.000 Kč vlastní 
peníze, minimálně 6.000.000 Kč čerpání bankovního úvěru. 

Ing. Roman Jílek, starosta

Slavnostní zahájení stavby Volnočasového sportovního centra Boršice, které se konalo 
v areálu Základní školy Boršice

Slavnostním poklepáním základního kamene byl odstartován rozsáhlý projekt výstavby. Realizací projektu dojde ke zkva-
litnění úrovně výchovy žáků základní školy, ale i rozšíření možností sportovních aktivit všech věkových skupin obyvatel v obci.
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Bezbariérový chodník Kyjovská
První velkou investiční akcí v tomto roce byla výstavba no-

vého chodníku v ulici Kyjovská. Začátkem měsíce ledna jsem 
se zajímal o možnost získání dotací na investiční akce pro naši 
obec. Zjistil jsem, že by se obec mohla pokusit získat státní 
příspěvek na nový chodník a cyklostezku. Bylo „jen“ potřeba 
vybrat trasu nového chodníku, mít hotový projekt, stavební 
povolení od dopravního a stavebního úřadu, souhlas všech 
dotčených vlastníků pozemků, dobře zpracovanou žádost 
a tu v termínu do 18. 2. 2011 odevzdat na Státní fond dopravní 
infrastruktury (SFDI) v Praze. Pak jen počkat, jaký bude výsle-
dek. Po přečtení pravidel SFDI na bezbariérový chodník jsme 
se rozhodli pro investiční akci v té části obce, kde chodník 
nebyl a kde byla vysoká frekvence motorových vozidel, chod-
ců a cyklistů. Jako nejvhodnější kandidát z výběru vhodného 
úseku pro nový chodník vyšla ulice Kyjovská. A to ta část, kde 
chodník zcela chyběl, kde byly v žalostném stavu dvě auto-
busové zastávky, kde se chodci museli pohybovat v zúženém 
prostoru mostu společně s ostatními účastníky silničního pro-
vozu, kde zaměstnanci fi rem z průmyslové zóny chodili po vo-
zovce silnice II. třídy. Nejprve jsme projednali záměr výstavby 
nového chodníku s dotčenými a sousedními vlastníky pozem-
ků v součinnosti s projekční kanceláří. Pro souhlas se zamýš-
lenou výstavbou nového chodníku na pozemcích ve vlast-
nictví Zlínského kraje byla potřeba smlouva podepsaná mezi 
hejtmanem Zlínského kraje, silnicemi Zlínského kraje a naší 
obci. Návrh musel projít Radou Zlínského kraje. S Úřadem pro 
zastupování státu ve věcech majetkových, který je vlastníkem 
pozemků u bytovek, musela být uzavřená smlouva o souhla-
su s provedením stavby na jejich pozemcích a o následném 
majetkovém vypořádání po ukončení výstavby chodníku. Ta 
musela být napsána v Brně, odsouhlasena v Praze. Další jed-
nání probíhalo se zástupci Českých lesů v Luhačovicích a ve 
Vsetíně, které se staly novými vlastníky vodoteče Dlouhé řeky 
i přilehlých pozemků, protože přes potok byla vyprojektována 
lávka pro chodce z důvodu naplnění požadavků bezpečnosti 
a bezbariérovosti pro chodce. Mezitím jsme s projektantem 
jeli do Prahy na SFDI na konzultace. Zde jsme získali cen-
né informace pro další přípravu projektové dokumentace 

i samotné žádosti. K výstavbě nového chodníku se celkem 
vyjadřovalo 7 vlastníků dotčených pozemků, 16 vlastníků 
sousedních pozemků, 11 institucí a úřadů. Stavební povolení 
bychom klasickou cestou stavebního řízení v termínu nestihli, 
tak jsme se rozhodli stavební povolení získat na základě tzv. 
veřejnoprávní smlouvy. Při tomto postupu všichni účastníci ří-
zení svým podpisem souhlasí s předloženým návrhem veřej-
noprávní smlouvy, při předložení veřejnoprávní smlouvy svůj 
souhlas se stavbou potvrdí opět svým podpisem. Tím se zkrátí 
lhůty pro vyjádření dotčených vlastníků pozemků a ostatních 
účastníků stavebního řízení. Díky možnosti využít veřejnopráv-
ní smlouvu se nám podařilo včas zhotovit žádost pro státní 
příspěvek ze SFDI na bezbariérový chodník v ulici Kyjovská 
a den před ukončením termínu odevzdat na podatelně SFDI 
v Praze. (Pozn.: Stejně jsme z důvodu časové tísně postupo-
vali při vyřizování stavebního povolení u domu s pečovatelský-
mi byty na Podevsí a u cyklistické stezky Boršice-Stříbrnice.) 
Pak jsme čekali na rozhodnutí výboru Státního fondu dopravní 
infrastruktury, zda nám naši žádost o státní příspěvek schválí, 
či nikoliv. Jeho rozhodnutí ze dne 2. 6. 2011 pro nás zname-
nalo získání státního příspěvku ve výši 2.752.000 Kč na projekt 
„Bezbariérový chodník v ulici Kyjovská“ za 4.250.000 Kč.

Projekt na 440 m bezbariérového chodníku se dvěma za-
stávkovými zálivy, jednou dřevěnou lávkou přes potok, jedním 
místem pro přecházení byl vysoutěžen za 3.967.000 Kč při 
výběrovém řízení, které jsme si provedli sami. Následně byla 
podepsána smlouva o dílo s vítěznou fi rmou DIPS ze Zlína 
a mohlo se začít stavět. Stavební dozor jsme si opět realizo-
vali sami. V průběhu výstavby chodníku bylo řešeno několik 
menších změn, stavební fi rma se snažila v požadované kvali-
tě a časovém harmonogramu stavbu realizovat. Po návštěvě 
ředitele ing. Bronislava Malého z Ředitelství silnic Zlínského 
kraje došlo mezi námi k ústní dohodě. K dohodě o provedení 
výměny asfaltového povrchu v sousedství budovaného chod-
níku o celkové délce 300 m (plocha 2100 m2) z fi nančních pro-
středků Zlínského kraje. V návaznosti na tuto dohodu jsme 
na základě nové projektové dokumentace a řádného povolení 
provedli výměnu stávající silniční obruby za novou na protější 
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Cyklostezka 
Boršice – Stříbrnice

Žádost o získání státního příspěvku na cyklostezky pro II. 
kolo na Státní fond dopravní infrastruktury (SFDI) do Prahy 
jsme zaslali 16. 9. 2011. Hodnocení všech předložených žá-
dostí na SFDI proběhlo v měsíci říjnu. Dne 8. 11. 2011 byla 
naše žádost o státní příspěvek Výborem SFDI schválena spo-
lečně s žádostí obce Stříbrnice. Maximální výše státního pří-
spěvku pro naši cyklostezku je 6.128.000 Kč. Příspěvek činí 
65 % uznatelných nákladů celé stavby na katastru naší obce. 
Obec Stříbrnice získala na svůj úsek cyklostezky státní pří-
spěvek ve výši 3.068.000 Kč, opět 65 % uznatelných nákladů. 
Ještě před Vánocemi podepíši dodatek ke smlouvě se SFDI 
na čerpání získaného příspěvku. Protože do konce roku nebu-
de ukončeno výběrové řízení a nastane zima, požádám SFDI 
o převod našeho příspěvku na rok 2012.

Samotné získání státního příspěvku neznamená, že máme 
tzv. „vyhráno“. Byl to jen první krok k tomu, aby naše obec 
(týká se to také obce Stříbrnice) mohla investici ve výši 
9.660.000 Kč vůbec realizovat. Ještě nás čeká hodně pracov-
ního nasazení, aby celý projekt byl úspěšně dokončen.

V současné době běží výběrové řízení. Po jeho ukončení 
budeme znát jednak dodavatele stavby, ale také výši vysou-
těžené ceny – konečné ceny této stavby. Snížením konečné 
ceny stavby ze současné projektové ceny dojde také k úměr-
nému snížení státního příspěvku. 

Výstavba cyklostezky bude zahájena na jaře příštího roku, 
ukončení stavby předpokládáme v letních měsících 2012. 
Cyklistická stezka na boršickém katastru má délku 1 434 m, na 
stříbrnickém katastru 541 m, celkem 1 975 m. Bude to veřej-
ná účelová komunikace. Jejím vybudováním dojde ke zvýšení 
bezpečnosti provozu na silnici II. třídy mezi obcemi Boršice 
a Stříbrnice a ke snížení rizika ohrožení našich občanů. Cyklo-
stezka nejenom že propojí dvě sousední obce, ale především 
všem poskytne klidovou zónu pro cyklistické a další vyžití.

Ing. Roman Jílek, starosta

straně. Tato výměna byla provedena před pokládkou nové-
ho asfaltového povrchu. Tím se výrazně zlepšil vzhled celé-
ho úseku silnice. Po dokončení prací na chodníku se naplnil 
původní příslib sponzora. Ten vyrobil pro náš nový chodník 
novou moderní autobusovou zastávku a nový autobusový 
přístřešek. Dnes si každý z Vás může udělat svůj názor na in-
vestici v celkové hodnotě 5.500.000 Kč, kdy obec zaplatila ze 
svého rozpočtu 1.392.000 Kč, státní příspěvek ze SFDI činil 
2.575.000 Kč, navíc byl položen nový asfaltový povrch fi nan-
covaný Ředitelstvím silnic Zlínského kraje v hodnotě 700.000 
Kč, v neposlední řadě obec obdržela sponzorský dar - autobu-
sovou zastávku a autobusový přístřešek - v hodnotě 250.000 
Kč. Doplatek za práce provedené mimo projekt budou činit 
asi 550.000 Kč.

V současné době se připravují podklady pro kolaudaci 
stavby.

Dovolil jsem si Vám ve stručnosti popsat celý průběh naší 
první investiční akce od rozhodnutí kde a co stavět až po 
ukončení stavby připravovanou kolaudací. Nyní je na každém 
z Vás, abyste si tuto stavbu bezbariérového chodníku sami 
zhodnotili. 

Ing. Roman Jílek, starosta

Bytový dům s pečovatelskými 
byty v ulici Podevsí

Na této stavbě byly v současné době provedeny lité potě-
ry, dokončila se práce na odstavném parkovišti a chodníku, 
vnitřní hrubé práce jsou hotové. Dokončují se práce na fasádě 
budovy. Začínají se navážet materiály na vnitřní vybavení stav-
by, a to obklady a dlažby, sprchové kouty, umyvadla, záchody. 
Konečná úprava podlah a montáž zárubní proběhne v jednot-
livých bytech až příští rok. Cena stavby činí 5.895.000 Kč, stát-
ní dotace činí 4.891.000 Kč, obec tedy ze svého zaplatí necelý 

1 mil. Kč. Dotace od státu musí být do konce letošního roku 
zcela vyčerpána. Touto cestou upozorňuji všechny zájemce 
o získání bydlení v těchto bytech, kteří splní jediné kritérium, 
a to je věk 70 roků, že se mohou hlásit na Obecním úřadě 
Boršice. Totéž platí pro zájemce o bydlení v druhém domě 
s pečovatelskými byty, a to u „Dolního mlýna“. Všichni zájem-
ci budou osloveni, s každým zvlášť proběhne pohovor a po 
vyhodnocení dotazníku obdrží kladnou či zápornou odpověď 
k získání bydlení v těchto domech s pečovatelskými byty. 

Termíny ke stěhování: dům u „Dolního mlýna“ – březen 
2012 • dům na „Podevsí“  – květen 2012

Ing. Roman Jílek, starosta
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Přechod pro chodce od obecního úřadu k nákupnímu středisku
Od výstavby nového přechodu pro chodce v centru naší 

obce mnoho z nás očekávalo zvýšení bezpečnosti při přechá-
zení z jedné strany ulice Hradišťské na druhou. Bohužel, opak 
se stal skutečností. Ani ne týden po otevření nového přechodu 
se nedaleko od něj stala tragická událost. Špatné místo pro 
přecházení a další okolnosti byly příčinou této tragické událos-
ti, kdy došlo při přecházení ulice Hradišťská ke střetu chodce 
s osobním vozidlem s následkem úmrtí naší občanky.

Nejen proto bych chtěl na Vás chodce, ale i na Vás řidi-
če apelovat. Jako účastníci silničního provozu předvídejte 
a předcházejte podobným možným následkům nejen v naší 
obci, ale i jinde. Vy chodci, používejte na svém oblečení refl ex-
ní nášivky, Vy cyklisté, buďte vždy osvětleni a Vy řidiči, jezděte 
přiměřenou a především přes naši obec stanovenou rychlostí. Jen společným předcházením krizovým situacím na silnici se 
vyvarujeme podobným tragickým událostem. A nezapomeňte na naše děti. Těch se to týká nejvíce. Potom už bývá pozdě…

Ing. Roman Jílek, starosta

Chtěla bych poděkovat vedení obce za práci, kterou dělají pro vylepšení  životního 
prostředí v obci. Kousek po kousku a obec se nám pěkně mění. Nezapomínají ani na 
úpravu a čistotu hřbitova a právě toto občané dobře hodnotí.         Ludmila Viktorinová

Turistická informační tabule
Začátkem července roku 2010 byl schválen projekt fi nan-

covaný Fondem mikroprojektů s názvem „Přeshraniční vý-
měna zkušeností na podporu cestovního ruchu mikroregio-
nu Buchlov“. Projekt je určen na podporu cestovního ruchu, 
především poskytovatelům stravovacích a ubytovacích služeb 
a volnočasových aktivit mikroregionu Buchlov a mikroregionu 
Horný Hričov.

Součástí projektu bylo setkání podnikatelů a představitelů 
obcí s živou debatou a výměnou zkušeností k rozsahu a kvali-
tě nabízených služeb v mikroregionech.

Další aktivitou projektu bylo vytvoření informačních tabulí 
v každé obci mikroregionu a prezentačního mapového kompletu. Informační tabule je v naší obci umístěna na návsi. 

Obecní kalendář na rok 2012
Obecní úřad Boršice oznamuje občanům, že v podatelně obecního úřadu je možné zakoupit obecní stolní čtrnáctidenní 

kalendář na rok 2012. Kalendář Vám ušetří čas při hledání důležitých kontaktů u nás v obci a usnadní orientaci v termínech 
týkajících se běžného života. Naleznete zde také řadu fotografi í ze života v obci.              Cena 1 ks kalendáře činí 60,- Kč.

PODĚKOVÁNÍ
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Vážení spoluobčané!!!
Na základě celé řady stížností 

našich spoluobčanů byl proveden 
týdenní průzkum - zjišťování četnosti 
spalování odpadů a nevhodných ma-
teriálů k zajištění tepla našich domác-
ností (od 17. 10. do 23. 10.). Průzkum 
provedla určená skupina našich ob-
čanů, kteří se snažili zcela nezávis-
le zjistit a popsat výskyt spalování 
odpadů a nevhodných materiálů na 
území celé obce.

Bylo zjištěno, že opětovně s pří-
chodem topné sezóny řada našich 
občanů spaluje ve svých topeništích 
materiály nevhodné ke spalování 
nebo dokonce odpady. Chtěl bych 
upozornit všechny tyto občany, kteří 
tak činí, že nejen obtěžují své souse-
dy nebo celou ulici zplodinami, které 
při spalování odpadů a nevhodných 
materiálů vznikají, ale také ohrožují 
sami sebe. Spalují především růz-
né plasty, zbytky polystyrenu, různé 
gumy, staré boty, pneumatiky, vyjeté 
oleje, hadry.

Protože při spalování těchto mate-
riálů vznikají nebezpečné látky a tím 
dochází k ohrožení našeho životního 
prostředí, je nucena obec celou situ-
aci řešit. V rámci možností budeme 
situaci řešit cestou obecní vyhlášky. 
Na prosincovém zasedání obecního 
zastupitelstva bude předložen návrh 
obecně závazné vyhlášky jednak 
k pálení v lokálních topeništích, jed-
nak i k pálení bioodpadů na zahra-
dách a polích, vypalování trávy apod.

Upozorňuji, že současný prů-
zkum zveřejněn nebude. Pokud se 
však situace nezlepší, bude pro-
veden průzkum spalování odpadů 
a nevhodných materiálů znovu, bude 
řádně zdokumentován a celý bude 
zveřejněn v obecním zpravodaji, na 
kabelové televizi, v hlášení obecního 
rozhlasu.

Žijeme v 21. století. Každý by si 
měl uvědomit, že má stejné podmín-
ky (stejně jako jeho soused) k třídění 
odpadu do obecních nádob k tomu 
určených, má možnost nebezpečné 
odpady, např. vyjeté oleje, odevzdat 
ve sběrném dvoře na návsi, že může 
na svůj občanský průkaz uložit na 
skládku OTR „Křížné cesty“ netřiditel-
ný odpad ze své domácnosti. Proto 
je nepochopitelné, že ještě dnes ně-
kdo doma v kamnech nebo na dvoře 
či zahradě pálí igelity, ojeté pneuma-
tiky, PET láhve a jiný odpad.

Uvědomte si, že zplodiny Vámi 
pálených odpadů nedýchají jen Vaši 
sousedé, ale také Vy a Vaše děti...

 Ing. Roman Jílek, starosta 

Zavedení nových typů občanských průkazů
Upozorňujeme občany, že v souvislosti se změnou zákona č. 328/1999 Sb., 

o občanských průkazech, ve znění pozdějších předpisů, se od 1. ledna 2012 budou 
vydávat nové typy občanských průkazů: 

- občanské průkazy se strojově čitelnými údaji a s kontaktním elektronickým či-
pem (správní poplatek za vydání činí Kč 500,-),

-  občanské průkazy se strojově čitelnými údaji,
- občanské průkazy bez strojově čitelných údajů (podle důvodu vydání činí 

správní poplatek Kč 100,-, případně je vydání bez poplatku).

Nově zákon zavádí možnost vydat občanský průkaz na žádost i občanovi mlad-
šímu 15 let nebo občanovi, který nemá trvalý pobyt na území České republiky.

Občanský průkaz se strojově čitelnými údaji bude obsahovat digitální zpracování 
podoby občana a jeho podpisu, tzn., že fotografi e občana bude pořízena přímo na 
Městském úřadě v Uherském Hradišti, podobně jako je tomu u cestovních dokladů.

Další důležité změny, ke kterým dochází od 1. 1. 2012:
-  žádosti o nový občanský průkaz již nebude přijímat Obecní úřad Boršice,
-  o občanský průkaz lze požádat na Městském úřadě Uh. Hradiště,
-  pokud občan sdělí, že si nepřeje zápis údaje o rodinném stavu nebo partner-

ství, tento údaj se do občanského průkazu nezapíše,
-  do občanských průkazů se již nebudou zapisovat údaje týkající se manžela/

manželky, partnera/partnerky a dětí,
-  lhůta pro vyhotovení občanského průkazu zůstane i nadále 30denní.

Stávající OP zůstávají v platnosti po dobu v nich vyznačenou.
Výluka systému
V souvislosti s uvedením nového systému do provozu bude nezbytná technolo-

gická odstávka systému pro vydávání cestovních dokladů.
Upozorňujeme tímto občany, že úplná odstávka systému proběhne v termínu od 

23. 12. 2011 od 16 hod. s tím, že provoz agendy e-pasů a nově i agendy e-OP bude 
obnoven nejpozději v pondělí 02. 01. 2012. 

Poslední termín pro podání žádosti o vydání cestovního pasu se strojově čitel-
nými údaji a nosičem dat s biometrickými údaji je stanoven na 19. 12. 2011. V době 
této výluky nebude možné podat žádost o pas ani si hotový doklad vyzvednout. 
Bude možné pouze vydávat pasy bez strojově čitelných údajů a bez nosiče dat 
s biometrickými údaji (tzv. pasy typu „BLESK“).

Nejpozději do tohoto termínu je také možné podat žádost o zápis titulu do vy-
dávaného e-pasu. Od 01. 01. 2012 se tituly do cestovních dokladů zapisovat podle 
platné právní úpravy již nebudou.

Případné dotazy zodpoví občanům pracovnice odboru správních agend Měst-
ského úřadu Uherské Hradiště:

- občanské průkazy – tel. 572 525 802-4
- cestovní doklady   – tel. 572 525 806-8, 572 525 818

Z činnosti odboru výstavby Obecního úřadu Boršice v roce 2011

Rozhodnutí, usnesení                                                                                    22
Stavební povolení, souhlas s provedením ohlášení stavby                           32

Kolaudační souhlas, souhlas s užíváním, kolaudační 
rozhodnutí                27

Výjimka 3
Územně plánovací informace                                                                         7
Územní souhlas                                                                                            15
Územní rozhodnutí                                                                                         3
Veřejnoprávní smlouva                                                                                  3
Změna stavby před dokončením                                                                    6
Odstranění stavby                                                                                          5
Dodatečné povolení                                                                                       3
Podání 640

Zpracovala Eva Malinová
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Rok na Buchlovsku 

Když jsme v letošním roce začali spolupracovat s redakcí 
časopisu TRAVEL profi , který je zaměřen na regionální cestov-
ní ruch, hledali jsme nějaké pojítko, díky kterému by si čtenář 
vybavil náš kraj. A tak jsme si půjčili slova písničky pro nás 
tolik známé „Ej od Buchlova větr věje…“ A že těch informací 
přivál!

Jednou to byl článek o našich kulturních památkách, 
kterých tu máme víc než dost. Řekněte, který mikroregion 
se může pochlubit takovou bazilikou, která zdobí Velehrad? 
Nebo hrad Buchlov, který byl v letošním roce čtenáři iDNES 
oceněn jako Nejkrásnější památka ČR, a snad alespoň jednou 
byl každý z nás v Buchlovicích na zámku. V našem kraji na-
jdeme řadu sakrálních staveb, které by stály za zmínku. Máme 
být tedy na co patřičně hrdí. Ale musíme se také postarat o to, 
aby se nám dařilo naši hrdost a lokální patriotismus přenášet 
na další generace.

Poté tzv. větr od Buchlova přinesl zajímavý článek o úspěš-
ném projektu, na němž se místní akční skupina podílela s part-
nery z Hornolidečska. Za nemalý objem fi nancí se podařilo 
do deseti obcí mikroregionu pořídit kompletní sváteční a slav-
nostní kroje či krojové součástky, kterých zde byl nedostatek. 
A že to byla náročná práce! O tom nejvíc ví manažerka Marta 
Polášková: „V každé obci bylo zapotřebí najít někoho, kdo se 
kroji zabývá, kdo by nám poradil všechny ty fígle a záludnosti 
našich prarodičů, kteří kroj uměli zhotovit a denně se do něj 
oblékali. A zaplať pánbů, takové lidi tu ještě máme.“ O tom, 
že se dílo podařilo, přesvědčila výjimečná přehlídka, která se 
uskutečnila ve Slovanském sále ve Velehradě. Při té příležitos-
ti se představilo na čtyřicet krojových párů v nově pořízených 
krojích ze Slovácka a minimálně stejný počet krojovaných 
z Hornolidečska. Nedá mi než si zase položit otázku: Máme 
být na co hrdí? Určitě ano.

Záhy následoval příspěvek o konferenci zaměřené na ces-
tovní ruch na Buchlovsku. Hotel U Skanzenu na Modré se této 
úlohy zhostil na jedničku. Účastníci zde hovořili o problémech 

cestovního ruchu, co je trápí, ale také zde zaznělo několik 
dobrých nápadů, které bychom časem mohli společnými si-
lami realizovat. A jak manažerka říká: „…vše začíná a končí 
vždy u dobrého jídla. Protože ve všech turistických příručkách 
o Slovácku se dočteme, že tento kraj je typický svou gastro-
nomií, připravili v hotelu podle starých receptur jídelníček slo-
žený ze samých dobrot, které jídali naši předkové. Měli jsme 
možnost ochutnat škvarkovou pomazánku, šlíšky s makem, 
šumajstr, boží milosti, zelňáky, zabíjačkovou máčku, drkotinu 
… no prostě co název, to pochoutka. Moc se jim to podařilo. 
Je to také výzva pro naše ostatní kuchaře a nám nezbývá než 
doufat, že se s touto tradiční gastronomií začneme potkávat 
běžně na jídelníčcích našich restaurací.“

Nedávno jsme také psali o jiném neméně zajímavém pro-
jektu, který vzniká v současné době. Příběhy z Pohádek a po-
věstí Buchlovských hor a Hornolidečska, tak se totiž projekt 
jmenuje, nás zavedou na zajímavá místa čtrnácti obcí mikro-
regoinu Buchlov. Herce Vladimíra Doskočila a Martina Vrtáčka 
mnozí z vás znají ze Slováckého divadla. V rodícím se fi lmu je 
můžeme potkat na toulkách mikroregionem, slyšet, co mnozí 
z nás ještě neslyšeli, a vidět, co jsme také možná ještě nevidě-
li. Ale nechme se překvapit. Film bude hotov na jaře příštího 
roku a určitě se o něm ještě dočteme. A protože je v názvu 
zmiňován také mikroregion Hornolidečsko, je potřeba říci, že 
tento projekt vzniká opět ve spolupráci těchto dvou místních 
akčních skupin.

A že vám ještě něco schází? Určitě ano. Je to zdejší speci-
fi cká příroda, která nás obklopuje. Můžeme si ji prohlédnout 
při pěších procházkách, při výšlapech na kole po husté síti 
místních cyklostezek, ze hřbetu koně, kterého si můžeme půj-
čit ve stájích, ale také z ptačí perspektivy v horkovzdušném 
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balonu. Na své si přijdou také milovníci rybaření i adrenalino-
vých sportů. A myslíte, že v zimě se tu ukládáme k zimnímu 
spánku? Kdepak, máme tady hned tři sjezdovky, což je na 
tak malou rozlohu nevídané. A když už nás budou bolet nohy 
nebo celé tělo, tak se nabízí zajít si do lázní Smraďavka, kde 
se můžeme nechat hýčkat dobře vybranou procedurou, ma-
sáží, relaxací, které nás zase postaví na nohy…

Putování můžeme zakončit tam, kde jsme jej začali. Ptáte 
se kde? No přeci u vinaře ve vinném sklepě. Vždyť náš kraj je 
porostlý vinicemi, o které je třeba se po celý rok dobře starat. 
A když se rok jako ten letošní vydaří, odměna je více než za-
sloužená. Pak nezbývá než vzít do ruky koštovačku, nechat si 
nalét červené či bílé, maličko upít a vychutnat si tu vůni, barvu 
a chuť, která je u každého vinaře jiná, nenapodobitelná. 

Jste sami překvapeni, co všechno tady u nás máme? Když 
jsme naše pozvánky přenesli na papír, překvapilo to i nás. 
Uvědomili jsme si, že drobnými články a statěmi přispíváme 
do časopisů, které vycházejí v celé republice, ale tak trošku 
zapomínáme na ty domácí. A to bychom chtěli změnit, proto-
že hlavně ti, kteří zde žijí a kteří se o toto všechno starají, si za-
slouží, aby se o nich vědělo. A také si v rámci našich možností 
můžeme navzájem pomáhat. 

Místní akční skupina mikroregionu Buchlov pracuje me-
todou LEADER, která je určena právě pro rozvoj venkova. 
Podporuje projekty v oblasti tradiční řemeslné výroby, země-
dělství, cestovního ruchu i rozvoje obcí. Nezapomínáme ale 
ani na různé spolky, které se rovněž mohou o dotaci, ze kte-
ré si třeba opraví prostory nebo nakoupí pomůcky, přihlásit. 
Tak co, že vás právě tato informace zaujala? Zastavte se za 
námi v Buchlovicích na kus řeči nebo si otevřete naše webové 
stránky, které vám zprostředkují další dobré informace.

Závěrem roku bývá obvyklé, že lidé bilancují a vyslovují 
přání do nového roku. Dovolte také mně, abych pozvedla tu 
pomyslnou skleničku dobrého vína z našich vinic a popřála 
nám všem hodně štěstí, rodinné pohody a abychom se ve 
zdraví sešli brzy, třeba někde tady u nás …

Marta Polášková

Místní akční skupina Mikroregionu Buchlov
náměstí Svobody 800, 687 08 Buchlovice
Manažerka Marta Polášková
polaskova@buchlov.cz, www.buchlov.cz

Některé novinky ze školství

Srovnávací testy 5. a 9. ročníků
Žáci pátých a devátých tříd by měli v budoucnu povinně 

absolvovat srovnávací testy. Jsou vypracovány soubory testo-
vých otázek z českého jazyka, matematiky a cizího jazyka. Ty 
obsahují učivo (standardy), které musí žáci pátých a devátých 
tříd bezpečně znát. Naše škola se testování SCIO pravidelně 
účastní již sedmým rokem a rodičům i učitelům výsledky dá-
vají dobrou zpětnou vazbu. Vycházející žáci mají možnost si 
dlouho před přijímačkami vyzkoušet vlastní schopnosti zvlád-
nout zátěžovou situaci v daném čase, výsledky jim pak sdělí, 
jak na tom jsou. Doposud nám testování nikdo nepřikazoval, 
testování slouží pouze rodičům a žákům při volbě dalšího za-
měření a škole pak jako zpětná vazba směřování výuky, na 
co se více zaměřit. V různých denících se objevily informace 
i dezinformace, k čemu mají povinné srovnávací testy slou-
žit. Rozhodně by neměly a ani nebudou sloužit k určení, kam 
dále půjde žák základní školy studovat, zda půjde na základě 
výsledku testování do učení, nebo na střední školu s maturi-
tou. To musí zůstat na svobodné, zodpovědné volbě rodičů 
a žáků. Cílem testování škol taky nemůže být jen dosažení co 
nejlepších výsledků a zařazení se na nějaký stupeň v pořadí 
škol bez ohledu na všestranný rozvoj žáků. Testy jsou dobrým 
prostředkem jako zpětná vazba – především jako informace 
pro školu a rodiče, které oblasti vzdělávání se daří dobře napl-
ňovat a na které oblasti je třeba se více zaměřit. Testování se 
nesmí stát smyslem výuky, snahou o dosažení co nejlepších 
výsledků testů – to již zkusili v systému vzdělávání v USA se 
špatnými výsledky.

Koncepční záměr reformy systému fi nancování 
regionálního školství

Ministerstvo školství zahájilo odbornou veřejnou diskusi 
(potrvá do 12. 1. 2012), jejímž cílem je nastavení hlavních pa-
rametrů fi nancování regionálního školství od roku 2013.

Hlavním východiskem pro fi nancování škol se má stát od 
roku 2013 tzv. optimální naplněnost tříd, kdy podle nastave-
ných kritérii má optimální třída 24 – 26 žáků. Tyto požadavky 
jen ve Zlínském kraji není schopna naplnit více než polovina 
základních škol. Čím méně žáků ve třídě, tím méně fi nančních 
prostředků škola dostane. Pokud budou chtít obce školy udr-
žet, musí je dofi nancovat samy. To však ve své podstatě bude 
v některých menších obcích nesplnitelný úkol. Z úplných škol 

se tak mohou stát školy jen s prvním stupněm, malotřídky, ně-
kde školy skončí úplně. To jsou zatím jen koncepce, na které 
se musíme připravit. 

A co naše škola?
Do základní školy v Boršicích v současné době dochází 

138 žáků z Boršic a Stříbrnic, v mateřské škole máme 90 dětí. 
O děti v mateřské škole se stará 5 učitelek a 2 asistentky pe-
dagoga pod vedením vedoucí učitelky MŠ Dagmar Cilečkové. 
Výuku ve škole zabezpečuje 11 učitelů, 1 vychovatelka školní 
družiny a 2 asistentky pedagoga. O provoz mateřské školy 
a základní školy se stará 10 správních zaměstnanců. Celý 
právní subjekt řídí ředitel školy. 

1. třída
Dovolte, abychom se představili – čtyři holky a sedm kluků, 

to je celkem jedenáct nových tváří v naší škole. 1. září jsme 
poprvé zasedli do školních lavic a byla to poněkud změna, 

od bezstarostného hraní k učení, domácím úkolům a jiným 
povinnostem. Ale zjistili jsme, že škola naštěstí není nudné se-
zení v lavicích, občas si zahrajeme nějakou hru, kterou (aniž 
bychom to tušili) se vlastně učíme. Pekli jsme dort po vzoru 
Čapkových pejska a kočičky, s tím rozdílem, že náš se dal 
jíst. Vyrazili jsme za kulturou na koncert Jaroslava Uhlíře, ještě 
se chystáme do kina a na vánoční výstavu betlémů a jarmark 
do Uherského Hradiště. V učení jsme dosáhli první „mety“ – 
dokončili jsme Živou abecedu a získali Slabikář. Ten jsme si 
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skutečně zasloužili, když jsme splnili pět úkolů a tím získali 
pět klíčů k vysvobození princezny z království Čtenářov. Za 
to nám přišel poděkovat pan král a jako odměnu jsme dostali 
právě Slabikáře. První měsíce ve škole tedy byly docela pestré 
a velmi se těšíme, co dalšího nám škola připraví.

prváci a Mgr. Šnajdarová

 

2. třída
Druhou třídu navštěvuje 19 žáků. Celým školním rokem 

nás provází pohádková postava Pinocchia. Čteme o něm spo-
lečně knihu, pracujeme s Pinocchiovým týdenním plánem, za 
různorodé úkoly sbíráme cvrčky, hrajeme na zlatého pomoc-
níčka a získáváme dukáty. V novém roce se chystáme na diva-
delní představení Pinocchio. Všichni žáci se účastní plavecké-
ho výcviku. Během roku probíhají různé projekty jako projekt 
Houbaření, Cestou necestou či Moje rodina. Zapojili jsme se 
do celostátního programu Hasík. Dvakrát jsme se setkali s ha-
siči z Uherského Hradiště. Mimo jiné jsme si vyzkoušeli je-
jich výstroj, naučili se jak reagovat v krizových situacích a jak 
správně telefonovat na důležitá telefonní čísla. O bezpečnosti 
na chodníku i na silnici jsme besedovali s paní policistkou. 
Připomněli jsme si, jak vypadá správný cyklista a jak má mít 
vybavené kolo. Z ekologického centra Žabka jsme si vybra-
li program Stezkou žabky Michalky. Ve třídě jsme měli velký 
rybník s mnoha živočichy a rostlinami. Lovili jsme je a pojme-
novávali. Zjistili jsme, jak je možné poznat podle přítomných 
živočichů čistotu vody. Zhlédli jsme koncert Jaroslava Uhlíře 
a pojedeme na fi lmové představení Šmoulové. Vyzdobili jsme 
okolí školy dýněmi a svítilnami u příležitosti Týdne knihoven. 
Vytvořili jsme výrobky, které budeme prodávat na vánočním 
jarmarku v Boršicích. Také se pojedeme podívat na jarmark 
do Uherského Hradiště a vyrobíme si ozdoby v dílničkách ve 

Slováckém muzeu. Ve třídě si potom ozdobíme stromeček, 
sníme svoje cukroví a uděláme si vánoční besídku. 

                          tř. uč. Mgr. Zahradníková

3. třída
Dvanáct. Šest kluků a šest holek, tak to je naše třída. Jsme 

bezva kamarádi. Učíme se, hrajeme si spolu, pomáháme si 
navzájem a navštěvujeme se doma.

Ve škole máme nejen učení, ale i spoustu různých jiných 
aktivit. Prostě škola hrou.

V září jsme si stanovili Desatero správného chování a taky 
našich 5P – pozdrav, popros, pomoz, poděkuj, přej, která se 
snažíme dodržovat. Občas nám to nejde úplně dokonale, ale 
to nevadí. Jsme malí a teprve se učíme, jak říká naše paní 
učitelka.

Na začátku roku jsme začali navštěvovat každé úterý pla-
vecký bazén v Uh. Hradišti. Učíme se plavat, skáčeme do 
vody, hrajeme různé hry a občas si zajdeme i do sauny. V po-
loletí dostaneme „mokré vysvědčení“ a budou z nás plavci.

Na konci prvního školního měsíce jsme mohli získat zla-
to. Byla to sice „jen“ zlatá jednička, ale pro její získání jsme 
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se museli hodně snažit. Ale zato byla v žákovské knížce, a to 
pěkně velká.

Na celý rok máme vyhlášený projekt Knihomol Emil. Sbírá-
me Emily za přečtené knihy a ty si zapisujeme do čtenářských 
deníků. Mimo to čteme ve škole společně Děti z Bullerbynu 
a další knížky máme připravené ve školní knihovničce.

V září a říjnu jsme dělali projekty Podzim a Povolání. Ze-
jména při druhém projektu jsme se dozvěděli hodně zajíma-
vostí o různých povoláních. Vrcholem byla naše prezentace 
různých profesí, kdy někteří z nás byli opravdu k nerozeznání 
od zástupců profesí, které představovali. Tak byste nepoznali 
rozdíl např. mezi Kubou Hanákem a lékařem na operačním 
sále.

Advent jsme zahájili losováním dárků, které jsou pověšeny 
na adventním stromku ve třídě. Každý den tak někdo z nás 
dostane dáreček.

Každý z nás napsal Ježíškovi dopis a doma ho dal za okno. 
Většině z nás už dopis zmizel, tak snad si ho Ježíšek pořádně 
přečte a nezapomene na nás.

V současné době probíhá projekt Vánoce, jehož součástí 
je jarmark, vyvrcholením pak vánoční besídka, kde si zahraje 
celá třída koledy na fl étnu. Na tu se učíme hrát od první třídy 
v hodinách hudební výchovy.

Po Vánocích nás čeká recitační soutěž a Zazpívej, slavíčku, 
třídní a školní kola.

A co se nám moc daří? To je spolupráce s rodiči a praro-
diči. Za jejich starostlivost a pomoc jim moc děkujeme. Po-
máhají nám nejen při přípravě a učení doma, ale i při různých 
akcích. Při projektech, vydlabávání dýní, besedě o první po-
moci, exkurzi do podniku, … Velký dík patří všem za pomoc 
při přípravě a realizaci jarmarku. Společně s maminkami a jed-
nou babičkou jsme prožili pěkné předvánoční chvilky ve škole 
při přípravě výrobků na jarmark.

O všem, co se učíme a co děláme, se můžete dočíst na 
stránkách naší třídy. Tam taky najdeme týdenní plán, pro pří-
pad, že onemocníme. Naše snažení a výkony pak hodnotíme.

Tak tady vidíte, že se ve škole určitě nenudíme.        
V novém roce hodně štěstí a zdraví přejí třeťáci s pí uč. 

Táňou Horehleďovou.

Co nového u čtvrťáků?
Čtvrtou třídu jsme zahájili v počtu 22 žáků, nyní je nás 23. 
Zúčastnili jsme se všech společných akcí I. stupně, i přes 

nepřízeň počasí jsme si vyzkoušeli své znalosti a zručnost na 
dopravním hřišti v Uherském Hradišti, dozvěděli se mnoho za-
jímavého o lese v rámci spolupráce s ekologickým centrem 
Žabka Uh. Hradiště. Také jsme vyřezávali dýně, vyslali zástup-
ce třídy do pěvecké soutěže Zazpívej, slavíčku, připravovali 
výrobky na vánoční jarmark a v listopadu jsme zahájili celo-
roční projekt ve spolupráci s místní knihovnou. Někteří z nás 
se zapojili i do výtvarné soutěže vyhlášené rádiem Čas. 

Týden z měsíce listopadu patřil projektu Místo snů.
Projekt proběhl v naší třídě ve dnech 2. – 10. 11. a prolínal 

českým jazykem, matematikou, vlastivědou, hudební, výtvar-
nou a pracovní výchovou. Žáci pracovali ve skupinách, kde si 
každý den měnili role mluvčího skupiny, vytvořili si svůj název 
a nakreslili erb. V průběhu projektu jsme zabrousili i do místa 
bydliště, zhodnotili, co se nám zde líbí, co ne, seznámili se 
s řízením obce, navštívili jsme pana starostu, který zodpově-
děl sepsané dotazy dětí. Předtím se ve třídě konaly volby a byl 
zvolen mluvčí pro jednání s panem starostou. Na obci jsme si 
prohlédli téměř všechny prostory a dozvěděli se mnoho za-
jímavého o chodu obce i plánech do budoucna. Odměnou 
nám byly upomínkové předměty a taky nějaká sladkost. Za 
čas strávený s námi panu starostovi děkujeme.

S informacemi získanými na obci jsme následující den pra-
covali v matematice, tvořili jsme slovní úlohy s číselnými údaji 

týkající se počtu obyvatel v Boršicích, množství fi rem apod.
Vyvrcholením pro nás byla stavba našeho Místa snů ve 

skupinách a zhodnocení celého projektu. 
Nyní se všichni připravujeme a těšíme na blížící se Vánoce, 

čeká nás spousta tradičních předvánočních akcí, projektové 
vyučování, ale i třídní besídka spojená s nadílkou.

Pěkné vánoční svátky všem!
 tř. učitelka Lenka Janíková

5. třída
Jsme o rok starší a stali se z nás páťáci. 
Na začátku roku jsme odstartovali celoroční čtenářskou 

soutěž Cesta na planetu čtenářů.
V září jsme se zúčastnili koncertu Jaroslava Uhlíře Hodina 

zkoušení a zapojili se do výtvarné soutěže Kolo snů, vyhláše-
né přírodovědným centrem TRNKA v Uh. Hradišti ke Dnu bez 
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aut. Naše spolužačka Michaela Kouřímová se umístila ve své 
kategorii na 2. místě.

Měsíc říjen byl ve znamení podzimu. Nejen že jsme dlabali 
a zdobili dýně na Průvod světlušek, ale hlavně jsme pracovali 
na projektu Jablko pokaždé jinak. Projekt prolínal všemi před-
měty a my jsme jablko ztvárnili ve Vv jako symbol králů, v Pv 
jsme ve skupinách připravili nepečené jablkové dorty a potom 
je společně ochutnávali. V Čj jsme pracovali s texty o sklizni 
jablek a v literární výchově se z nás stali básníci. Skládali jsme 
básně a tady některé z nich jsou:   

Jablko
Sabina Juříková

Červené jablko spadlo ze stromu,
až se skutálelo támhle dolů.
Kutálí se, kutálí jablíčko,
kdopak ho chyt, Janičko?

Já ho chytím, a to hned,
Alík by ho ještě sněd.
Až ho chytím, tak ho sním,
to snad, dědo, babi, smím?

Ale jistě, Janičko,
sněz si to červené jablíčko.
Sněz jich deset nebo pět,
nakrm s ním i celý svět.

• • • • • • • • • • • • • • • • • • • 

Jablíčka
Michaela Kouřímová

Mám ráda jablíčka,
už od malička.
Sparťanské, Panenské,
pro chlapy i pro ženské.

Jablka jsou kulatá,
sladká i planá,
neboj se, nic se ti nestane,
nejsou jedovatá.

Jablka jsou dobrota,
pro děti i dospělé,
každému to chutná,
a tváří se vesele.

• • • • • • • • • • • • • • • • • • •

Jablíčka 
 Martina Kuncová
 
 Červená a zelená,
 kyselá a sladká. 
 Od sluníčka zbarvená,
 dozrávají jabka.

 Sladce chutnají,
 krásně voní,
 vždy mě osvěží.
 Jablko si dám
 k svačině i k večeři!!!

• • • • • • • • • • • • • • • • • • •

Jablka ze zahrady
 Patrik Pondělek

Naše malá Andulka 
má ráda jablka.
Jablka rostou v zahradě,
sbíráme je všichni hravě.

Jablka velmi rádi máme,
v zimě za pecí je spapáme.
Maminka upeče koláče,
já s Andulkou vyškrabuju pekáče.

V listopadu se v naší třídě uskutečnila beseda s policist-
kou. Dozvěděli jsme se, jaké nástrahy nám může přinést inter-
net, co je to kyberšikana, a řadu dalších užitečných informací.

Připravovali jsme se na jarmark a zahájili projekt Cestu-
jeme po Evropě, ve kterém na základě plnění dobrovolných 
úkolů budeme sbírat zlaťáky. Nejúspěšnější z nás získá titul 
Světošlápek.

V prosinci budeme v rámci přírodovědy cestovat vesmírem 
a stejně jako ostatní třídy se zúčastníme vánočního jarmarku, 
vyrábíme výrobky a připravujeme se na vánoční besídku.

 Mgr. Lenka Daníčková

6. třída
Třídní učitelka: Mgr. Alena Vlčková
Do šestého ročníku na naší škole nastoupilo 12 žáků. Je 

nás 5 dívek a 7 chlapců. Pod svá křídla nás přijala paní uči-
telka Mgr. Alena Vlčková. Usadili jsme se ve druhém podlaží 
horní školy a zatím se rozkoukáváme po okolí a seznamujeme 
se s chodem druhého stupně. Přechod z dolní školy sice bude 
bolet, ale my se s tím popasujeme. Spolu se staršími spolužá-
ky se účastníme akcí, které pro nás chystají naši učitelé. Pro-
běhly Dny rodičů v matematice, Pythagoriáda, zúčastnili jsme 
se Knihovnické lekce s panem učitelem Kozákem a dalších 
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akcí. Velmi nás pobavil Turnaj ve scrabblu, kde jsme nezapad-
li mezi poslední. Navštívili jsme v Uherském Hradišti festival 
ekologických fi lmů nazvaný Týká se to také tebe a se starší-
mi spolužáky navštívíme vánoční jarmark a výstavu v Galerii 
Slováckého muzea tamtéž. Někteří z nás se úspěšně pokouší 
řešit příklady ve školní soutěži Mathematicus. 

 

7. třída 
Třídní učitelka: Ivana Přikrylová
Do této třídy chodí letošní školní rok 14 žáků, z toho je 7 

dívek a 7 chlapců. Jmenovitě to jsou: Tereza Čučová, David 
Danko, Veronika Doležalová, Alžběta Dostálová, Kateřina 
Dvouletá, Pavel Dvořák, Leona Durníková, Erika Gabrielová, 
Filip Gregor, Patrik Hlaváček, Roman Lukáš, Patrik Patka, Do-
minik Prášilík, Jana Přikrylová. Jedna žákyně Denisa Vavřiní-
ková odešla do Starého Města. 

Už jsme druhý rok na 2. stupni a je to znát i na našem 
chování. Z nenápadných šesťáčků se postupně stávají otřelí 
sedmáci, kteří se jen tak něčeho neleknou.

V tomto školním roce jsme se zapojili do různých projektů, 
například v angličtině jsme měli vytvořit projekt Mé oblíbené 
zeměpisné místo, v češtině pokračujeme ve psaní čtenářské-
ho deníku, v hudební výchově jsme se věnovali Antonínu Dvo-
řákovi, v zeměpisu jsme vytvořili prezentace různých afrických 
států, v matematice jsme v soutěži Mathematicus řešili různé 
zajímavé úlohy, ve fyzice jsme si každý vyrobili svůj siloměr 
a v pracovní výchově jsme vyřezávali dýně a vyráběli vánoční 
výrobky na jarmark.

Dále jsme se zúčastnili školní soutěže ve scrabble, navští-
vili místní knihovnu a v Uherském Hradišti jsme se zúčastnili 
fi lmového festivalu Týká se to také Tebe, kde jsme zhlédli dva 
ekologické fi lmy. 

Těšíme se na jarmark, Mikuláše a vánoční prázdniny. 
 

8. třída
Třídní učitel: Mgr. Radim Zapletal
Do osmé třídy v letošním školním roce nastoupilo patnáct 

žáků, ale během tří měsíců došlo k několika změnám. Odešla 
Romana Mazáčová, zpět do školy se vrátila Iveta Danková, 
v listopadu nastoupila Vendula Vašíčková. V současné době 
tedy navštěvuje osmou třídu šestnáct žáků – Petr Duda, Iveta 
Danková, Ondřej Dvouletý, Ondřej Helia, Daniel Jelínek, Dani-
ela Kachtíková, Jakub Kratochvíl, Marcela Kočendová, Roman 
Marčák, Michal Pastorek, Tereza Pondělková, Aneta Svobo-
dová, Anna Swatzinová, Nikola Vandová, Vendula Vašíčková 
a Lukáš Zapletal. Je to třída pohodová, rozdělená do několi-
ka skupin, které spolu dobře spolupracují. Zatím jsme od září 
stihli navštívit boršickou knihovnu, většina se vydala společně 
s deváťáky do Londýna na poznávací zájezd, navštívili jsme 
Městská kina v UH, kde jsme zhlédli tři ekologické fi lmy z pás-
ma Týká se to také tebe. Připojili jsme se k projektu Oblast-
ní charity UH, v rámci kterého sbíráme vršky od plastových 
láhví a použitá DVD a CD. Tento materiál poté bude zpracován 
a využit k dobročinným účelům. Zpracováváme dění ve škole 
v projektu Žákovská kronika. V poslední době věnujeme čas 
také výrobě výrobků na vánoční jarmark. S přibývajícím ča-
sem se těšíme na Vánoce a také na volné dny, neboť ve škole 
je to před Vánoci vždy náročné.           

9. třída
Třídní učitel: Mgr. Tomáš Kozák 
V letošním roce jsme se sešli v nezměněném počtu a slo-

žení. Takže do posledního ročníku povinné školní docházky 
na naší škole nastoupilo 15 žáků: 10 dívek a 5 chlapců. Le-
tošní rok bude pro nás všechny důležitý. Bude to rok, kdy by 

se mělo rozhodnout, čím se v životě staneme. Mnozí z nás už 
mají vcelku jasno. Zamíříme například na veterinu, gymnázium 
a ani další střední školy nezůstanou takříkajíc na ocet. Volbě 
povolání podřizujeme i mnoho času v letošním školním roce. 
Podnikáme různé akce. Byli jsme například na Úřadu práce 
v Uherském Hradišti, na Střední škole průmyslové, hotelové 
a zdravotní pro nás nachystali dopoledne, během něhož jsme 
si mohli prohlédnout náplň oborů, které tam lze studovat, 
a fakticky jsme si mohli i osahat mnoho pomůcek a projektů, 
na kterých studenti této školy pracují. Zapojujeme se i do dal-
ších činností ve škole. Už několik let si vedeme čtenářský de-
ník, hrajeme pohádku v anglickém jazyce, zúčastnili jsme se 
Knihovnické lekce. Zapojíme se do řešení olympiád v českém 
jazyce a dějepisu. Kuba Dostál se stal vítězem školního Tur-
naje ve scrabble. Ostatní žáci se spolupodíleli na školním ča-
sopisu, kde bychom chtěli poděkovat především Ivě Holomčí-
kové a Petru Hanákovi za mnoho hodin práce, které časopisu 
věnovali. Ale nežijeme jenom školou. Navštívili jsme přehlídku 
ekologických fi lmů z cyklu Týká se to také tebe a přednášku 
jednoho z nejuznávanějších sexuologů MUDr. Radima Uzla 
na téma plánované rodičovství. A nesmíme zapomenout na 
návštěvu Londýna v říjnu tohoto roku s panem učitelem Mgr. 
Radimem Zapletalem.

LONDÝN 2011
Před čtyřmi lety jsme poprvé s pár (šesti) žáky navštívili 

hlavní město Anglie – Londýn. Letos se však výprava rozrostla 
až na 23 žáků naší školy a 7 žáků školy v Osvětimanech. Pod 
dozorem paní učitelky Jany Brzicové z osvětimanské školy 
a pana učitele Radima Zapletala z naší školy jsme pod patro-
nátem cestovní kanceláře Školní zájezdy vyrazili v pondělí 17. 
října 2011 v 9.30 směr Anglie. Společně s námi cestovali žáci 
ze Střední školy sluchově postižených z Valašského Meziříčí.

Cesta, kterou jsme absolvovali autobusem Neoplan se 
dvěma dobrými a hlavně milými řidiči, probíhala zpočátku po-
měrně dobrodružně, neboť na dálnici za Brnem jsme naráz 
zastavili s tím, že nám špatně pracuje chlazení. Naštěstí řidi-
či vše zvládli provizorně opravit, takže jsme dobře přijeli do 
Prahy do servisu, kde se vykonala malá oprava našeho busu 
a my mohli směle vyrazit dál vstříc anglickému dobrodružství. 
V Plzni se k nám připojila naše paní průvodkyně Nina Bečvá-
řová, která nás celou dobu skvěle provázela, říkala spoustu 
zajímavostí a hlavně vše dokázala výborně zorganizovat. 

Následující část cesty už probíhala zcela tradičním způso-
bem – fi lm, zastávka na benzince, fi lm, zastávka na benzince, 
fi lm, ... ´ Kolem půl páté ráno jsme se „nalodili“ do vlaku, kte-
rý nás eurotunelem převezl na anglickou půdu. Ještě za šera 
jsme přijeli do Londýna a začali svou třídenní pouť po největ-
ším městě Británie. 

Po krátkém seznámení se se slavnou katedrálou Westmin-
ster Abbey, kde měl nedávno svatbu princ William s Kate Mid-
dleton, jsme si vyfotili sídlo parlamentu The Houses of Parlia-
ment, jehož součástí je snad nejznámější anglická věz zvaná 
Big Ben. Následovala krátká zastávka u památníku letců, kteří 
bojovali za svobodu ve 2. světové válce, prohlídka jednoho 
z nejkrásnějších londýnských parků St. James Park, pár fotek 
se samozřejmě muselo udělat u Buckinghamského paláce, 
sídla královny Alžběty II. Pak jsme se všichni přesunuli na dvě 
nejznámější náměstí v Londýně – Trafalgar Square se sochou 
slavného admirála Nelsona a Picadilly Circle s proslavenými 
velkými svítícími billboardy a rušnou dopravou. Tam jsme měli 
rozchod na nákupy, čehož každý dostatečně využil. A pak už 
nás čekal zlatý hřeb prvního dne – projížďka na druhém nej-
větším vyhlídkovém kole na světě s názvem London Eye. Prv-
ní den se pomalu chýlil ke konci, když nás čekalo seznámení 
s našimi novými rodinami, které nás hostily. Rozdělili jsme se 
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do několika malých skupin a museli začít používat rodný jazyk 
Angličanů pro vzájemnou komunikaci.

Že to každá skupina dobře zvládla, dokázaly ráno roze-
smáté a spokojené obličeje všech našich žáků. Někteří se do-
konce chlubili tím, jak si „pokecali“ a procvičili svou angličtinu 
– což je jen dobře. Konečně jsme se mohli v praxi přesvědčit, 
jak důležité je učit se cizí jazyky. Program druhého dne vypl-
nila návštěva letního sídla anglické královny – zámku Wind-
sor. Toto malé městečko asi tak 70 km od Londýna se pyšní 
nádherným velikým zámkem s přilehlými zahradami a parky. 
Odpoledne jsme strávili v muzeu hrůzy a hororu The London 
Dungeon, které nás provedlo historií londýnského podsvětí 
a zločinu. Druhý den opět končil v rodinách, kde každý zno-
vu dostal dobrou bohatou večeři a mohl procvičit své znalosti 
v anglickém jazyce.

Třetí a poslední den jsme nejdříve trávili na bojové lodi 
HMS (Her Majesty Ship) Belfast, která dříve sloužila anglic-
kému námořnictvu a teď kotví na Temži sloužíc jako vojenské 
muzeum. Poté jsme se lodí přesunuli do známé londýnské 
části Greenwich, kde se nachází královská observatoř Royal 
Observatory a nultý poledník. Pak následovalo občerstvení 
před dlouhým návratem domů a naštěstí příjemná cesta zpět 
do České republiky.

Sečteno a podtrženo: zájezd se nám velmi vydařil, vyšlo 
nám vlastně vše – příjemní řidiči, skvělá průvodkyně, dobré 
počasí, bezproblémové rodiny i přesně dodržované časy sra-
zů, za což musím pochválit všechny naše žáky. Myslím, že 
žádný nelituje času stráveného v Anglii a že budeme na tento 
poznávací zájezd rádi vzpomínat.

Mgr. Radim Zapletal 
Ohlasy žáků:

Dáda: Do Londýna sem se moc těšila. Londýn byl dobry, lí-
bilo se mně tam nejvíc muzeum hrůzy a hororu a ještě London 
Eye. V rodinách se mi to moc líbilo, rodina byla milá, hodná 
a vařili tam moc dobré jídlo.

Terka: Do Londýna jsem se těšila moc. Zájezd naplnil mé 
představy na maximum. Nejvíce se mi asi líbilo ten Londýn 
jako samotný. To velkoměsto, ten ruch, a hodně se mi líbil 
i Park St. James. Setkání v rodinách bylo super. Bydleli jsme 
u staré paní, která žila sama, ale měla u sebe nastěhované 
v pronájmu dvě ťamanky, které tam byli pouze pracovně. 
Nebo tak jsme to alespoň pochopili. Taky jsem zjistila, že ang-
licky jsem byla schopna se dorozumívat. Z naší skupinky jsem 
totiž anglicky mluvila hlavně já. Ale moc mě to bavilo. Někdy 
jsme sice něco trochu nepochopili, ale hned nám to vysvětlila 
nebo předvedla a hned jsme byli na stejné lodi. Celkově tento 
zájezd hodnotím za velmi kvalitní a moc vydařený.

Aneta: Do Londýna jsem se strašně moc těšila, i když ces-
ta byla dlouhá, ale byla plná srandy. V Londýně se mi hrozně 

moc líbilo. Parádní bylo London Eye, i když to trvalo 30 minut, 
tak to bylo krásné, hlavně ten výhled na Londýn . Líbilo se mi 
i The London Dungeon, ale už bych si to nechtěla projít znovu, 
asi nejhorší byla ta lavice. Ubytování v rodinách bylo dobré, 
bylo to něco jiného a zajímavé tam bylo, že jsme měli 3 druhy 
jídla na jednom talířku. A s tou paní jsme se skvěle domlou-
valy, i když jsme nevěděly, jak to máme říct, tak jsme to nějak 
řekly a stejně nás pochopila . Zájezd byl celkově parádní!

Nikola: Do Anglie jsem se moc těšila. Nejvíc se mi líbilo, 
jak jsme šli na London Eye a v muzeu hrůzy a hororů. V rodi-
ně se mi moc líbilo. Byli na nás příjemní hodní, i ty jejich děti 
nám taky pomáhali jak se sprchou. Jídla nám dávali akorát, 
ale vynikající. Celkově si myslím, že jsme se já a holky v mojí 
skupince domluvily a tento výlet se hodně vydařil.

Roman: Moc se mi tam líbilo, jen mi vadilo, že tam byl bor-
del (jako nepořádek). Nejlepší byl strašidelný dům.

Ondra: Do Londýna sem se strašně těšil a splnilo se mi 
to, jak sem si to představoval. Nejvíc se mi líbilo London Dun-
geon a v rodině se mně líbilo a už vím, že umím mluvit docela 
dobře. Celkem se mi to líbilo hodně.

Jakub K.: Do Londýna jsem se moc těšil, nejvíc se mi líbilo 
Londýnské oko, dům hrůzy, Big Ben. V rodinách se my líbilo 
spaní, jídlo nic moc. Zjistil sem, že bych se v Londýně nedo-
mluvil. Zájezd hodnotím jako vydařený.

Barča: Do Londýna jsem se těšila hodně, zájezd byl úžas-
ný, až na tu cestu, dala bych tam prostor více na spánek, třeba 
jet v neděli večer, přijet tam v pondělí večer, vyspat se a v úterý 
ráno vyrazit fi t na výlety. Ze všeho nejvíce se mi líbily památ-
ky, nakupování, i průvodkyně všechno říkala hezky stručně, 
setkání s rodinou bylo výborné, myslím si, že jsme měli dost 
dobrou rodinu, která se o nás starala výborně, jídlo u nich mi 
nadevše chutnalo. Zjistila jsem, že mluvit anglicky umím, ale 
horší je poslouchat je.

Míša T.: Do Londýna jsem se těšila, líbily se mi památky 
a typické londýnské stavby. Naše rodina byla příjemná, nemů-
žu si na ni stěžovat. Celkově hodnotím zájezd jako vydařený.

Sabina: Do Anglie jsem se těšila. Nejvíc se mi líbilo Lon-
dýnské oko, protože byl nádherný výhled. V rodinách jsme 
se seznámily myslím, že dobře i jsme si vykládali o cestě do 
Anglie. Anglicky jsem se celkem domluvila, nejhorší bylo na 
ty otázky rychle reagovat. Zájezd se vydařil a byl naprosto 
úžasný.

Míša K.: Do Londýna jsem se těšila, zájezd naplnil mé 
představy, ze všeho nejvíce se mi líbilo The London Dungeon, 
setkání v rodinách bylo zajímavé, zjistila jsem, že anglicky 
jsem se byla schopna domluvit. Celkově hodnotím zájezd 
jako vydařený.  
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Iva: Do Londýna jsem se těšila, zájezd naplnil mé předsta-
vy, ze všeho nejvíce se mi líbil Windsor Castel, setkání v rodi-
nách bylo zajímavé a zábavné, zjistila jsem, že anglicky jsem 
se byla celkem schopna domluvit. Celkově hodnotím zájezd 
jako vydařený.

Monča: Do Velké Británie jsem se moc těšila, přišlo mi to 
jako dobrý nápad, poznat kus Světa. Zájezd hodnotím jako 
VYDAŘENÝ, ale až na cestu, která byla dlouhá a únavná (příš-
tě bych zvolila jinou formu dopravy např. letadlo). Líbilo se mi, 
že jsme byli ubytováni v rodinách, u kterých jsme museli spo-
léhat na svoji slovní zásobu a taky na jejich trpělivost. Památky 
se mi líbily, byl k tomu i dobrý výklad od paní průvodkyně. Byla 
bych ráda, kdybych se do Anglie ještě někdy mohla podívat.

Lenka: Do Londýna jsem se těšila, ale mrzelo mě, že naše 
rodina s náma moc nemluvila. Anglicky jsem moc mluvit 
nemusela a to, co jsem potřebovala, tak jsem se domluvila. 
Myslím, že tento zájezd byl vydařený...

Jakub: V Londýně se mi moc líbilo. Největší zážitek byl na 
London Eye a Westminister Bridge, protože na Londýnském 
oku jsme si mohli prohlédnout krásu města Londýna z pta-
čí perspektivy a z West. Bridge pohled na celou a mohutnou 
řeku protékající Londýnem - Temži. Další zážitek z pěkného 
zájezdu bylo ubytování v rodinách a hlavně místní jídla, v Čes-
ku by se toto v našich domácnostech asi nevařilo. Domluve-
ní v rodinách s pomocí rukou, nohou jsme se nakonec vždy 
domluvili. Doporučuji každému do překrásného Londýna si 
někdy zajet, je to zážitek na celý život.

Radim: Do Londýna jsem se nejdřív moc netěšil, ale pak 
docela jo. Cesta se dala přežít, ze všeho nejvíce se mi líbilo 
London Eye, setkání v rodinách bylo dobré, zjistil jsem, že se 
můžu domluvit. Celkově hodnotím zájezd jako vydařený.

Přejeme všem krásné a pohodové svátky vánoční, hod-
ně štěstí a zdraví do nového roku.

PaedDr., Mgr. Stanislav Horehleď, ředitel školy

VŠICHNI DOHROMADY UDĚLÁME MNOHO …
… PRO RADOSTNÝ A ZDRAVÝ POHLED NAŠICH DĚTÍ NA SVĚT

/FILOZOFIE NAŠEHO ŠKOLNÍHO VZDĚLÁVACÍHO PROGRAMU/

A je o to radostnější, když nám k naplnění naší fi lozofi e pomáhají i lidé, 
kteří své děti již v mateřské škole nemají, a obětují své úsilí a volný čas, aby 
dětem udělali radost. Právě mezi ně patří zaměstnanci prodejny Jednoty.

MATEŘSKÁ ŠKOLA

Mateřskou školku v Boršicích znám od ledna r. 2009, kdy ji začal navštěvovat můj starší syn. Nejdříve jsem ji znala jen z po-
hledu matky, která zde má dítě. Od první chvíle jsem byla nadšená laskavým přístupem personálu a také přátelskou a rodinnou 
atmosférou, která ve školce panovala. První momenty ve školce jsou pro dítě i pro rodiče stresující, ale profesionální přístup 
kolektivu školky nám tyto náročné okamžiky pomohl překonat. Vždy jsem pozitivně hodnotila pestrý program, který školka 
dětem nabízela. Ať už se jednalo o akce jako velikonoční dílničky, drakiáda, průvod světlušek, ale také divadla pro děti, výlety, 
tematicky zaměřené okruhy – cesta kolem světa, ekologická tematika se sázením stromků, barvičkový týden atd.

Od září letošního roku jsem poznala mateřskou školku i z té druhé stránky. Nastoupila jsem zde jako asistentka pedagoga 
a musím se přiznat: Smekám. Smekám klobouk před organizací ve školce, pomocným personálem, celým kolektivem kuchyně 
a také před prací učitelek, jejich vstřícností, nápaditostí, ale i nadhledem jak řešit někdy složité situace. Při stávajícím velkém 
počtu dětí je opravdu náročné udržet vše, aby fungovalo, jak má.

Příjemným zjištěním pro mě bylo, že denní program ve školce je uzpůsoben tak, aby se dítě po dobu pobytu opravdu ne-
nudilo a bylo maximálně spokojené. Náhodné činnosti a programy zde téměř nenaleznete. Náplň každého týdne je dopředu 
pečlivě promyšlena a na daná témata se děti učí básničky, písničky, tematicky jsou také zaměřeny pohybové aktivity, kreativní 
činnosti a hry. Děti si připravují také besídky a pásma, se kterými vystupují na různých akcích, jako je jarmark, vítání občánků 
nebo představení pro seniory v Domově pokojného stáří. Toto je asi jeden z důvodů, proč dětem nevadí, že zde zůstávají mnoh-
dy do odpoledne, že neteskní a že je jim ve školce dobře.

V současné době se s dětmi připravujeme na vánoční svátky. Ve školce je vše prostoupeno touto krásnou náladou. Těším 
se, jak budeme společně rozbalovat dárečky pod stromečkem a jak uvidím radost a jiskřičky štěstí v dětských očích.

Dovolte mi, abych vám popřála, ať jsou vaše vánoční svátky plné pohody, radosti, štěstí a ať vás v novém roce čekají jen 
samé příjemné události.

Zuzana Halámková
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Stalo se již tradicí, že na Mikuláše jsme pozváni do prodej-
ny, kde nás očekává Mikuláš spolu s andělem i čertem. Stejně 
tomu mělo být i letos, jenže počasí nám nepřálo. Sice jsme 
hned ráno dostali nadílku od malého Mikuláše, který byl sou-
částí maňáskového představení, ale ten Mikuláše z Jednoty 
úplně nenahradil.

Požádali jsme tedy prostřednictvím „andělského telefonu“ 
Mikuláše, zda by přišel on za námi do mateřské školy. Přišli 
všichni tři – Mikuláš, ten svým důstojným zjevem vzbuzoval 
v některých dětských očích úžas, rozkošný čertík naháněl 
trochu strach a anděl budil obdiv. Ale radost, ta se objevi-
la u všech. Děti jim přednesly básničky, zazpívaly písničky 
a byly odměněny nadílkou.

A my všichni se těšíme, že se za rok zase uvidíme, a všem 
aktérům patří dětský úsměv jako poděkování.

„Jednoťáckou nadílku“ totiž nemají všude.
Dagmar Cilečková, vedoucí učitelka MŠ

Sdružení rodičů při Základní škole Boršice
Jako každý rok i letos Sdružení rodičů ve spolupráci s místní knihovnou pořádalo 

Průvod světlušek. V podvečer 7. 10. 2011 jsme se sešli u horní školy. Většina dětí, 
ale i rodičů přišla s vlastnoručně vyrobenými svítidly a společně se vydali na cestu 
vesnicí do sportovního areálu. Zde byla pro všechny děti připravena odměna ve 
formě čtenářských deníčků, záložek do knížek, balonků, sladkostí a vydovádět se 
mohly při diskotéce Davida Andrýska. Po cestě si mohli všichni prohlédnout boha-
tou výstavu výrobků z dýní, které jako každý rok vyráběly děti mateřské a základní 
školy. Svou rozsáhlostí překonala naše každoroční očekávání. Za to všem dětem, 
pedagogům a rodičům moc děkujeme. Celou akci zakončil slavnostní ohňostroj. 
Byla to poslední akce starého vedení Sdružení rodičů. Předsedkyně Helena Vese-

lá, místopředsedkyně Alena Tománková 
a pokladník Sylva Radová ukončily svou 
činnost. Na jejich místa nastoupily před-
sedkyně Irena Kratochvílová a poklad-
ník Dana Dvouletá.

Přejeme jim hodně zdaru v jejich prá-
ci.  
Helena Veselá

Plánované akce Sdružení rodičů:  
Rodičovský ples - 4. 2. 2012 ve 20.00 
v KD • Dětský karneval - 12. 2. 2012 
v 15.00 v KD 
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Čas klidu, míru a porozumění
Po bujarých oslavách 20.výročí znovuobnovení činnosti 

Oblastní charity Uherské Hradiště jsme měli čas chvilku odpo-
čívat a připravit se na další události.

V pondělí 17. 10. 2011 k nám do Domova zavítal soubor Vi-
ola pod vedením pana Černohouse z Olomouce a připomenul 
nám krásné písničky od Hašlera, Vejvody a Kmocha, nechy-
běly ani staré kramářské a jarmareční písničky. Rádi jsme si 
zazpívali všichni dohromady a hodina nám uběhla ani nevíme 
jak.

Ve středu 2. 11. 2011 mezi nás přišly děti z MŠ Boršice po-
přát nám ke Dni seniorů. Krátkým pásmem písniček a malým 
dárečkem potěšily a zpříjemnily dopoledne. Jsme vždycky 
nadšení, jaké pěkné pásmo paní učitelky s dětmi umí a zvlád-
nou nacvičit.

A prosinec? Ten je v duchu příprav na Vánoce, nesmí chybět mikulášská besídka, zabijačka a také různá vystoupení dětí. 
Taky jsme se zúčastnili jarmarku, kde jsme nabízeli naše výrobky vytvořené při pracovní aktivitě.

Ve středu 7. 12. 2011 nás dopoledne navštívili uživatelé z Denního centra sv. Ludmily a připravili si televizní soutěž „ Hádej, 
kdo jsem“. Výjimeční hosté, báječná porota a skvělá moderátorka vytvořili krásnou atmosféru. Mikuláš jim přinesl malé překva-
pení a nakonec nám zahrál muzikant Jarek na harmoniku.

Odpolední program začal ve 14 hodin příchodem Mikuláše s pomocníky, kteří rozdali malé balíčky jako nadílku. Po Mikulá-
šovi přišlo na řadu pásmo našeho sboru Kouťáci s novým repertoárem. Potlesk byl veliký. Na sbor navazoval host z Česko Slo-
vensko má talent, který rozveselil každou tvář. Následoval křest sprchového lehátka, které bylo zakoupeno díky daru Nadace 
Divoké husy. Kmotry slavnostního křtu byl personální manažer ing. Dalibor Jirásek a populární Halina Pawlowská, které bychom 
rádi poděkovali, že přijala naše pozvání. Na závěr vystoupili Ondřej Havelka a Melody Makers, sestry Havelkovy, Arnošt Kafka, 
Milan Chladil a Yvetta Simonová, Jitka Molavcová a Jiří Suchý, Irena Kačírková a Josef Bek, Hana Vítová a Ljuba Hermannová, 
Oldřich Nový a holky z porcelánu. K tanci a poslechu nás doprovodil pan Kapitán ze Zlechova. Domov voněl pečením a svaře-
ným vínem a celé odpoledne se vydařilo k radosti nejen pořadatelů, ale i všech účinkujících, obyvatel a hostů.

V sobotu 10. 12. 2011 zazpívala v jídelně boršická schola, v úterý 13. 12. 2011 jsme porazili prasátko darované panem Jo-
sefem Hrabcem a připomněli jsme si, jak to bylo doma, když se zabíjelo.

Ve středu 14. 12. 2011 přišly děti z MŠ Boršice a zástupci obecního úřadu popřát k nastávajícím vánočním svátkům. Ve 
čtvrtek 15. 12. jsme se jeli podívat do Huštěnovic na výstavu betlémů.

Nakonec je naší milou povinností poděkovat všem našim příznivcům a dárcům a popřát jim požehnané svátky Narození 
Krista, ať betlémské světlo prozáří všechny naše domovy a srdce duchem radosti a štědrosti. 

Mgr. Pavla Zahrádková, DiS.
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Pomáháme seniorům ke zkvalitnění jejich života
Trávíte rádi svůj volný čas ve společnosti svých vrstevníků? 

Nechcete nebo nemůžete být sami celý den doma? Anebo 
máte ve své domácnosti staré rodiče či prarodiče a nevíte, jak 
skloubit zaměstnání s péčí o ně? Pokud jste si odpověděli ale-
spoň na jednu otázku ano, tak naše sociální zařízení Centrum 
denních služeb pro seniory je tu pro Vás.

 Centrum denních služeb pro seniory poskytuje ambulantní 
službu seniorům od 60 let se sníženou soběstačností z důvo-
du věku, chronického onemocnění nebo zdravotního znevý-
hodnění, jejichž situace vyžaduje pomoc jiné fyzické osoby 
a kteří mají zájem se zapojovat do nabízených aktivit, které 
centrum nabízí. Ke každému uživateli služby přistupujeme dů-
stojně a individuálně. Zajišťujeme mu poradenství, spolupráci 
s rodinou, motivujeme ho, jsme fl exibilní, co nejvíce uživatele 
zapojujeme do dění.

Služby, které centrum nabízí, jsou placené a mezi základní 
poskytované činnosti patří pomoc při převlékání a přemísťová-

ní se v prosto-
rách centra, podávání a příprava stravy, dodržování pitného režimu, pomoc při 
osobní hygieně, výchovně-vzdělávací a aktivizační programy (např. procvičování 
jemné, hrubé motoriky, luštění křížovek, jednoduchá kondiční a dechová cvičení, 
trénink paměti a mnoho dalších aktivit), sociálně-terapeutické činnosti (např. ná-
vštěvy divadla, vernisáže, akce pro seniory atd.). 

Denní centrum, kde uživatelé mohou trávit svůj volný čas OD PONDĚLÍ DO 
PÁTKU OD 7:00 do 15:30, naleznete v Uherském Hradišti v části zvané Rybárny 
a v Boršicích u Buchlovic v ulici Stoprounská. OBĚ STŘEDISKA JSOU BEZBA-
RIÉROVÁ. Bližší informace naleznete na internetových stránkách www.uhradiste.
charita.cz nebo na e-mailu cds@uhradiste.charita.cz či na tel. č. v denním centru 
v Uherském Hradišti 572 151 454, 725 520 983 a v Boršicích na tel. č. 724 943 
792.

Pokud chcete, aby Vaši blízcí neměli čas myslet na přibývající léta – přijď-
te se za námi podívat. Budeme se těšit na Vaši návštěvu.

Radka Stuchlíková, vedoucí a sociální pracovnice Centra denních služeb pro seniory, Uherské Hradiště

Výlet v Luhačovicích

ETICKÉ ZÁSADY RŮSTU OSOBNOSTI – CTNOSTI - PŘEDSEVZETÍ
Cena člověka je v tom, jaký je, ne v tom, co má. Stále ještě existu-
je svět Krásy a Dobra. Abychom do něj mohli vstoupit, nesmíme 
se vnitřně znetvořit, být zlí a špatní. I malá chyba se může změnit 
ve velké zlo, bereme-li ji na lehkou váhu. Z jiskry vznikne požár.
Ctnosti - Dobrým vlastnostem říkáme ctnosti. Cenili si jich již 
řečtí fi losofové. Aristoteles učil, že ctnost je dobrá vlastnost my-
sli, která toho, kdo ji vlastní, činí dobrým a dobrými činí i jeho 
skutky.
Ani naše doba se bez ctností neobejde. Jakých lidí si vážíme? 
Podvodníků a zbabělců? Ne, imponují nám lidé poctiví, odváž-
ní a stateční. Takových si vážíme. Ke zbabělci a slabochu cítíme 
opovržení, v úctě naopak máme člověka rozumného, spravedli-
vého, statečného, mírného, vnitřně plného, člověka, který si umí 
poručit, ovládá svoje myšlenky, představy, slova i skutky. 
Moudrost a rozumnost  - Moudrost pomáhá rozumu, aby v každé 
situaci rozeznal, co je pravé dobro. Volí přiměřené prostředky 
k jeho uskutečnění. Moudrost řídí ostatní ctnosti, dává jim pra-
vidla a míru. 
Spravedlnost - Spravedlnost se zakládá na trvalé a pevné vůli 
dávat druhým, co jim patří.
Statečnost - Statečnost zabezpečuje pevnost v obtížích a vytrva-
lost v úsilí o dobro. 
Mírnost - Mírnost zabezpečuje vládu vůle nad pudy, zmírňuje 
přitažlivost rozkoší a umožňuje vyrovnaně užívat stvořená dobra. 
Vděčnost - Vděčnost je vyzněním pokory a popřením pýchy. 
Spokojený může být jen ten, kdo dokáže být vděčný. Pokud se 
chceme zničit, buďme nespokojení a reptejme na kdeco.

Kdo se umí spokojit s tím, co má, je velmi bohatý. Nic jsme si 
totiž na svět nepřinesli a také si nic nemůžeme odnést. Máme-li 
jídlo a oděv, spokojme se s tím. (srov. Bible 1 Tim 6,6-8) 
Snášenlivost - Snášenlivost, shovívavost, tolerance. Snášenlivost 
doslova znamená zadržovat, snášet, zdržet se, nést, ovládat. Čas-
to zapomínáme, že je mnoho věcí v každém z nás, které druzí 
musejí snést, když jednají s námi. 
Soucit - Soucit je pocit hlubokého soucítění a lítosti nad někým 
postiženým neštěstím nebo nemocí, doprovázený potřebou po-
moci. Soucit bez pomoci je jen prázdným gestem. Opakem souci-
tu je krutost. Charita je naplněním soucitu v praxi. 
Půst a pokání  - Když se řekne půst, vyvolává to v nás pocit hladu. 
Řeknete si, proč se trápit? Jenomže smyslem půstu není hladovět, 
ale konat pokání. Tím, že přijímáme omezení, konáme pokání 
a vytváříme podmínky pro to, aby mohlo vyrůst něco krásnějšího. 
Božské ctnosti  - Víra, naděje a láska – tyto ctnosti jsou základem 
a hybnou silou mravního jednání. Je třeba se stále zdokonalovat, 
vytvořit pevný řád hodnot, základ pravdy a morálky. Tam, kde do-
káží chybu a zlo pojmenovat, a přitom pěstují mravní a duchovní 
stránku života, znají i cestu k nápravě. Vědí, jak chyby vykořenit 
a jak vypěstovat ctnost.
Lišme se od druhých tím, že budeme překonávat sami sebe! Tvrdý-
mi buďme jen k sobě, vůči druhým shovívaví a dobrotiví. 
Kdo se domnívá, že nepotřebuje poučení, že si je sám sobě dobrým 
vůdcem, velkému oslu se dal do učení!

Karel Pinka
Zpracováno na základě poznámek z literatury a přednášek

Centrum denních služeb Boršice
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MISIE
Ve dnech 28. 9. až 2. 10. 2011 proběhly v naší farnosti pod vedením otců 

benediktinů misie. Otec Vladimír a Blažej nám ve spolupráci s naším otcem 
Antonem připravili dny plné duchovní posily a pohody. Každý, kdo navště-
voval ranní nebo večerní mše svaté a účastnil se přednášek, které na mši 
navazovaly, byl určitě hluboce naplněn a duchovně obohacen.

Ve středu na svatého Václava proběhlo slavnostní zahájení misií, které 
odpoledne pokračovalo nádhernou vycházkou ke kapličkám v Radovanech, 
kde jsme se za téměř letního počasí pomodlili i u Panny Marie. Zde nás otec 
občerstvil a posilnil i malým pamlskem a dobrým vínkem.

Druhý den byla ranní mše a přednáška na kaplance určena seniorům, 
kteří se rádi v hojném počtu zúčastnili. Večer jsme my, manželé, na večerní 
mši obnovili své manželské sliby a potom jsme se odebrali na společné po-
sezení s naším otcem a otci benediktiny.

V pátek ráno i večer byly opět mše svaté, ale tentokrát bylo večerní pose-
zení určeno rodičům s dětmi.

V sobotu ráno pro-
běhlo na mši svaté 
pomazání nemocných 
a večer si přišli na své 
mladí, kteří se připravují 
na svátost biřmování.

Na všech akcích 
nás otec vždy pohostil, 
takže se posilnila duše 
i tělo.

V neděli na mši sv. proběhlo slavnostní svěcení misijního kříže, který 
nechal otec Anton na tuto příležitost vyrobit. Odpoledne jsme 5denní du-
chovní obnovu ukončili na sv. Klimentku, kde jsme se s otci benediktiny 
rozloučili. Musím podotknout, že jsme se loučili opravdu neradi.

Vše, co jsme prožili v tyto nádherné dny, není jednoduché popsat, pro-
tože to lze jen prožít. Vždy, když jsme odcházeli domů, tak jsme měli duši 
plnou nádherné pohody a pokoje, zato mysl byla nabitá předsevzetím jak 
být alespoň o kousíček blíž Boží dokonalosti, abychom opravdu uměli šířit 
kolem sebe dobro a klid. Kdo se aktivně účastnil, tak určitě ví, co chci říct, 
a kdo neměl čas, dostatek odvahy nebo se nemohl zúčastnit z jakéhokoliv 
důvodu, ať neváhá a přijde duchovně načerpat do kostela kdykoliv na mši 
svatou. Vždyť kde nám může být lépe než v domě Božím?

Taky tímto děkuji otci Antonovi, že pro nás tak nádherné misie připravil 
a obohatil celou farnost o krásné zážitky a duchovno, které, jak doufám, 
nám vydrží co nejdéle.

Silvie Radová

POZVÁNKA
Římskokatolická farnost Boršice 

srdečně všechny zve na 

FARNÍ PLES
který se uskuteční 7. 1. 2012 

v sále Kulturního domu 
v Boršicích.

 
Začátek: 19.00 

 K tanci hraje 
dechová hudba Boršičanka
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Boršický slavíček
Dne 6. 11. 2011 uspořádala kulturní komise ve spoluprá-

ci s CM Pentla pěveckou soutěž Boršický slavíček. Hlavním 
cílem této akce byla podpora folkloru a pěstování vztahu dětí 
k lidovým písním a krojům. Přihlásilo se 26 soutěžících, kteří 
byli rozděleni do 3 kategorií. Samotnému vystoupení v kultur-
ním domě předcházely 2 zkoušky s cimbálovou muzikou, kde 
si soutěžící ujasnili tóninu své písničky a nacvičili přesné ná-
stupy zpěvu.

Odvážné zpěváčky hodnotila 5členná komise ve složení:  
p. Anton Kasan, K. Durník, M. Kyliánová, P. Trávníček, P. Ve-
čeřová. Diváci mohli vyjádřit svůj názor vyplněním anketních 
lístků k CENĚ DIVÁKA.

Hostem pořadu byl dlouholetý zpěvák lidových písní Mgr. 
A. Gajdoš, který svým profesionálním vystoupením nejen 
zpestřil toto odpoledne, ale ve svém projevu také ocenil vy-
naloženou energii a ochotu CM Pentla při přípravě této akce. 
Celým pořadem nás provázeli V. Dvořák a J. Veselá.

A jak to dopadlo?
1. kategorie
 1. Anna Kropáčová – Buchlovice
 2. Aneta Martináková – Boršice
 3. Jan Večeřa – Buchlovice

2. kategorie
 1. Jana Gabrielová – Boršice
 2. Magdaléna Žmolíková – Nedakonice
 3. Václav Klečka – Nedakonice

3. kategorie
 1. Kateřina Gahurová – Staré Město
 2. Izabela Zemčíková – Boršice u Blatnice
 3. Jan Gahura – Staré Město

Cenu diváka získala s velkou převahou Izabela Zemčíková.

Zvláštní poděkování patří všem rodičům soutěžících dětí 
za podporu svých dětí a zajištění krojů na tuto akci. Všech 26 
soutěžících zpívalo v kroji – i když to nebylo závaznou pod-
mínkou této soutěže!

A další velký dík patří všem členům CM Pentla! Kluci a Neli 
– bez vás by to nešlo!!!        -mar-
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Předvánoční jarmark
Tak jako vloni začátkem adventu, tak i letos probě-

hl 3. 12. 2011 na prostranství před obchodním domem 
Jednota Boršický jarmark. Hlavní program se odehrá-
val na pódiu, kde se prezentovaly naše děti a kulturní 
složky obce všech věkových kategorií. Programem nás 
provázeli zastupitelé obce H. Veselá a T. Martinák. Na 
jarmarku se prodávalo všechno, co k Vánocům patří, 
nechybělo ani něco dobrého k snědku nebo něco na 
zahřátí.

Doprovodný program pro všechny návštěvníky jar-
marku byl dále na obecním úřadě, kde byl Den otevře-
ných dveří, v rámci kterého se zde konala výstava 86 
boršických betlémů v obřadní síni a dále výstava obec-
ních kronik v zasedacím sále OÚ.

Tak jako každý rok nechyběla Ježíškova dílna spo-
lu s prezentací výrobků žáků základní školy, která byla 
umístěna v sále hostince U Gabrielů. 

Po zahájení jarmarku naším starostou ing. R. Jílkem 
se se svými vystoupeními představili:

Boršičanka, Pentlička, děti z MŠ, FS a CM Pentla, 
Boršická schola, dětská zumba, vítězové Boršického slavíčka a Stoprounští vinaři.

V polovině pořadu nechybělo posvěcení obecního adventního věnce P. Antonem Kasanem. S rozsvícením svíce na věnci 
měl náš starosta sice chvilku starosti, ale než se dozpívalo Ejhle Hospodin přijde, zazářila i první svíce!

Pořad zakončila ohňová show, která už ohlašovala blížící se příchod mikulášské družiny. I letos sv. Mikuláš a andělé rozzářili 
očka našich nejmenších, větší děti možná odcházely s nějakou tou černou šmouhou na tváři od čertů, ale i přesto nadšené 
z obdarování mikulášskou družinou.  -mar-
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Betlémy – symbol Vánoc 
Betlémy, zobrazující scénu Kristova narození, jsou vnímány jako součást Vánoc 

v celé Evropě. V řadě jazyků je tento výjev narození Božího syna nazýván slovem 
označujícím obyčejný krmelec se senem pro domácí zvířectvo –  jesle, jesličky. 
V českém i slovenském prostředí se vžil název betlém, betlehem, pojmenovaný 
podle města v Judeji, v němž s e podle křesťanské tradice Ježíš narodil. Předobra-
zem betlémů v dnešním významu byla právě vyobrazení Kristova narození. Ta první 
vznikla už ve 3. století našeho letopočtu podle zpráv evangelistů Lukáše a Matouše, 
kteří hovoří o marném hledání přístřeší pro Marii a Josefa, o narození děťátka ve 
chlévě, zjevení anděla pastýřům a jejich příchodu a klanění se novorozenému spasi-
teli. V českém prostředí patří k nejstarším zobrazením nástěnná malba v hradní kapli 
sv. Kateřiny ve Znojmě z roku 1134 nebo deskové pozdně gotické malby.

S počátkem tradice vánočních betlémů a stavění jesliček je nejčastěji spojová-
no jméno sv. Františka z Assisi (1182 – 1226), který poprvé v severoitalské oblasti 
Umbrie, ve městě Grecciu, v roce 1223 vytvořil v jeskyni proměněné v kapli scénu 
narození Páně v chlévě s živými zvířaty, oslíkem a volkem. Na tento počin navázaly 
také liturgické hry, přibližující různé scény z Kristova 
života, které hráli přímo věřící, nebo se staly oblí-
benými loutkovými představeními. První skutečný 
betlém, obsahující fi gurky hlavních postav, zhoto-
vil pravděpodobně sochař Arnolfo da Cambio pro 
kostel S. Maria Maggiore v Římě. Podle záznamů 
se skládal ze skupiny cca 80 cm vysokých soch Je-
žíška, Marie, Josefa, tří králů a osla s volkem.

V průběhu 15. –  16. století se z kostelů betlémy 
rozšiřovaly také do šlechtických sídel, nejprve v Itá-
lii, poté do celé křesťanské Evropy. V Praze byl první 
betlém s imitací betlémské jeskyně a jesličkami postaven asi v roce 1560 v dominikán-
ském kostele sv. Klimenta. Podle tohoto vzoru se jesličky začaly šířit do dalších koste-
lů a klášterů, kde se stávaly prostředkem k šíření protireformace a měly tzv. zbloudilé 
ovečky přivádět zpět ke katolické církvi. O jejich plošné šíření se vedle jezuitů zasadily 
také řády františkánů, dominikánů a karmelitánek.

Prostým lidem přibližovaly biblický příběh i přenosné jesličky. V 17. století se však 
začaly objevovat první omezení a výhrady, zejména k narůstajícímu počtu postav v bet-
lémech. Měly být odstraněny ty, které s biblickým příběhem přímo nesouvisely. Na konci 
17. století se objevily první zákazy vystavování betlémů v kostelích vůbec. Jako důvod 
byly zmiňovány davy prostých lidí, přicházející se na jesličky dívat, které se podle do-
chovaných zpráv měly k některým fi gurkám chovat pohoršujícím způsobem.

V rakouské monarchii vydala zákaz vystavování betlémů v kostelích císařovna 
Marie Terezie v roce 1751 a ke konci 18. století, v době osvícení, musely jesličky 
v souvislosti s církevními reformami císaře Josefa II., který nechal ve velké míře ru-
šit kláštery a poutní místa na celém území rakouské monarchie, kostely defi nitivně 
opustit. Důvody přitom byly především ekonomické. Přemíra náboženských poutí 
odváděla poddané od práce a provoz bohatnoucích klášterů nepřinášel do císařské 
pokladnice žádné zisky. Císařské zákazy vedly k rozšíření privátních betlémů v do-
mech šlechty a bohatých měšťanů a záhy se jesličky dostaly i do selských chalup 
venkova, kde měly podstatný vliv na rozvoj lidového betlémářství v 19. století. Tak se 
ujaly nové funkce mezi obyčejným venkovském lidem, kde si jejich majitelé a zho-
tovovatelé začali k ústředním postavám Ježíška v jeslích, Marie a Josefa, kolem se 
zvířaty, k pastýřům se stády ovcí a třem mudrcům vytvářet, pořizovat a k betlémům 
přidávat další postavy, nazývané koledníky či darovníky, které vycházely a repre-
zentovaly nejbližší prostředí. Betlémy vznikaly na celém našem území, dnes prožívá 
nejen jejich vystavování, ale i jejich samotná tvorba nový rozmach.

 Úvodní slovo z výstavy Betlémy ve Slováckého muzeu, PhDr. Romana Habartová, 
Mgr. Marta Kondrová – pracovnice oddělení etnografi e tohoto muzea 

Výstava betlémů
Obecní úřad ve spolupráci s kultur-

ní komisí uspořádal v sobotu 3. a ne-
děli 4. prosince výstavu betlémů. Byli 
jsme velmi potěšeni a mile překvapeni 
množstvím a krásou betlémů, které nám 
byly od našich spoluobčanů zapůjčeny. 
Vždyť se jich sešlo celkem 83 kusů. 

Na výstavě byly zastoupeny betlémy 
zděděné po rodičích, zakoupené v ob-
chodech, ale také betlémy, které si ob-
čané vyráběli či dotvářeli sami. 

Byly z různých materiálů, např. pa-
píru, perníku, vosku, sádry, čokolády 
a různých přírodních materiálů (jehličí, 
žaludů, ořechů apod.), vytvořené roz-

ličnými technikami. Vánoč-
ní stromy zdobily slamě-
né a háčkované ozdoby. 
Krásnou vánoční atmosféru 
v obřadní síni dotvořily kole-
dy a vánoční cukroví domácí 
výroby, které mohli návštěv-
níci ochutnat.

V chodbě před obřad-
ní síní byl tradiční štědro-
večerní stůl. Lidé věřili, že 

štědrovečerní noc je magická a že jim 
splní jejich přání. Nejčastěji to bylo pev-
né zdraví a dobrá úroda. Na stole musel 
být podle lidové tradice bochník chle-
ba –  symbol dostatku jídla po celý rok 
a Božího požehnání, sůl a nůž, drobné 
plodiny (fazole, hrách, čočka) –  zajišťo-
valy velkou úrodu, obilí, aby úroda byla 
dobrá a bohatá, česnek a cibule chrá-
nící proti nemocem a zlým silám, med 
a oplatky, aby byli lidé na sebe hodní 
a sladcí. Pod stolem bývala sláma svá-
zaná do snopu, aby obilí narostlo silné 
a vysoké, a sekera nebo pluh ochraňují-
cí proti zlým nemocem a úrazům. Nohy 
stolu byly omotány řetězem, aby rodina 
držela pohromadě.

 
Vážení spoluobčané, dovolte, 

abych Vám všem popřál splnění Va-
šich přání a tužeb, krásné a pohodové 
svátky vánoční a hlavně hodně zdraví 
a štěstí v novém roce 2012.

 Zároveň dovolte, abych touto ces-
tou upřímně poděkoval všem, kteří se 
podíleli na přípravě výstavy, a hlavně 
občanům, kteří nám betlémy ochotně 
zapůjčili.  

 Josef Franta –  Váš radní
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VÝSTAVA KRONIK OBCE BORŠICE
Výstava byla zahájena v sobotu 3. prosince a poté byla přístupná veřejnosti každou středu do 21. prosince 2011.  Návštěv-

níci si mohli zalistovat šestnácti obecními kronikami, z nichž nejstarší pochází z roku 1925. K dispozici jim byla také fotodoku-
mentace ke kronikám, různé plakáty a tiskoviny. 

Skupinovým návštěvám bude výstava přístupná po domluvě ještě během měsíce ledna 2012.  Je instalovaná v podkrovních 
prostorách budovy Obecního úřadu Boršice.  

Divadelní představení GENERÁLKA
Divadelní spolek J. K. Tyla Buchlovice sehrál v sobotu  3. 12. 2011 v 19.00 v sále Kulturního domu Boršice divadelní předsta-

vení Jana Nového GENERÁLKA. Režie: Ladislav Pešek.
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HISTORICKÉ OHLÉDNUTÍ ZA AKCEMI SBORU PRO OBČANSKÉ ZÁLEŽITOSTI V BORŠICÍCH

Karneval ZDŠ – 21. 1. 1967

Akce Vnoučata dědečkům a babičkám – 1. 3. 1967

Zlatá svatba manželů Mikulových – 16. 7. 1967

Zlatá svatba manželů Buchtíkových – 18. 2. 1968
90 let paní Olgy Pochylé, nejstarší ženy 
obce Boršice, 10. 1. 1969
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Zlatá svatba manželů Dudeškových – 12. 10. 1969

Zlatá svatba manželů Krpálkových – 7. 2. 197060. výročí sňatku manželů Josefa a Anny Gabrielových, č. 88

Setkání padesátníků – 5. 7. 1970

Pan Martin Bilík, nejstarší občan obce, se dožil 16. října 1970 
96 let. Předseda MNV a předsedkyně SPOZ s jubilantem a jeho 
manželkou.
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Zlatá svatba manželů Taťákových – 20. 9. 1970 Zlatá svatba manželů Rýpalových – 24. 4. 1971

Zlatá svatba manželů Růžičkových – 26. 10. 1971
Vystoupení dětí mateřské školy na Besedě s důchodci – 
28. 9. 1971

Vystoupení žáků základní školy na Besedě s důchodci – 28. 9. 1971
Zlatá svatba manželů Tomeškových – 
29. 1. 1974
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Beseda s důchodci – 29. 9. 1972

Vystoupení žáků základní školy na Besedě s důchodci – 29. 9. 1972

Oslava Mezinárodního dne žen – 10. 3. 1973

Zlatá svatba manželů Bilíkových, rok 1972

Předávání 
občanských 
průkazů – 
25. 4. 1974 Zlatá svatba manželů Skupinových – 24. 11. 1974

Setkání padesátníků – 2. 7. 1972
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Předávání občanských průkazů, účinkující žáci – 27. 4. 1973

Zlatá svatba manželů Frantových – 9. 6. 1974

Zlatá svatba manželů Veverkových – 30. 6. 1974

Předávání občanských průkazů – 25. 4. 1974

Zlatá svatba manželů Hlaváčkových – 14. 9. 1974
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Ve zpravodaji č. 4/2011 jsou uvedeny paměti Rudolfa Pavlínka IV.
Pokračujeme.

Paměti Rudolfa Pavlínka

V.
Den nato bylo na velitelství praporu 

nějak rušno. Byli sem povoláni důstoj-
níci. Pak bylo vybráno kolem 20 vojáků 
a náš rotmistr vybral i mne, snad proto, 
abych nemusel ještě týden sedět v base. 
Brzy nato jsme odjeli jako ubytovatelé 
do obklíčeného přístavu Tobruku v Libyi. 
Náš jedenáctý pěší prapor tam měl vy-
střídat část australských vojáků, kteří se 
při jedné ofenzivě Rommelovy armády 
v tomto přístavu zachytili a opevnili. Již 
několik měsíců přístav Tobruk hájili, ač 
byla fronta téměř na egyptských hrani-
cích, vzdálena kolem tisíce kilometrů. 
Jejich vystřídání bylo velmi nutné. Když 
Australané prováděli ofenzivu, přestože 
jich bylo jen přibližně 50 000, zajali ko-
lem 200 000 italských vojáků. Pak pro-
vedl Rommel protiofenzivu německými 
jednotkami, které byly v přesile. Aus-
tralské jednotky byly nuceny ustupovat. 
Prodělaly dlouhé tažení v poušti, poté 
hájily několik měsíců Tobruk a byly tím 
značně vyčerpány. 

Bylo to někdy v srpnu r. 1941, kdy 
nás 20 ubytovatelů nesedlo na jednu 
loď a jeli jsme do Tobruku. Lodí jel celý 
konvoj a cestou nás nezastihly žádné 
nepříjemnosti. V té době, kdy měli téměř 
celé Středozemní moře až na Egypt ob-
sazeno Němci, potápěli více než jednu 
třetinu lodí, které zásobovaly obklíčený 
Tobruk. 

Po příjezdu do Tobruku se nás ujali 
připravení australští vojáci a každý z nás 
byl přidělen k té pevnosti, jejíž posádku 
jsme měli střídat. Do pozice jsme při-
jeli pozdě v noci. Já šel brzy nato spát 
na již připravené místo. Ráno jsem se 
trochu rozkoukal a vyšel i nahoru. Toto 
opevnění, stejně jako ostatní, bylo podle 
uvedeného letopočtu vybudováno Itálií 
v letech 1934 – 1936 (Libye byla tehdy 
italskou kolonií). Opevnění byla vybudo-
vána kolem celého Tobruku a podobala 
se trochu našim opevněním budovaným 
na německých hranicích. To svědčí o 
tom, jak se fašistická Itálie připravovala 
už tehdy na válku v Africe. 

Podle předpokladů měla naše vo-
jenská jednotka přijet za námi vystřídat 
Australany v určeném úseku nejpozději 
za tři týdny. V Tobruku v té době nebyl 
ani jeden civilní obyvatel, všichni město 
opustili.

Na mne počáteční dny působily do-
sti depresivně. Cizí prostředí, jiní vojáci 
mající jiné zvyklosti, navíc jsem jim zpo-
čátku mnoho nerozuměl, stálá střelba, 
každý den několikrát letecké nálety. No, 

začátky bývají všude těžké. Jejich veli-
tel mne postupně začal se vším sezna-
movat, se všemi důležitými body tohoto 
opevnění. Dále s protitankovými děly, 
která byla rozestavena do poloviny pro-
storu další pevnosti. Viděl jsem taková 
děla poprvé, my jsme byli pěší prapor a 
s touto výzbrojí jsme neprodělali výcvik. 
Na frontě se s tím ale věda nedělá. Jed-
nou se vše ukáže a může se střílet naos-
tro. Říkal mi: „Musíme si pospíšit, hochu, 
kdyby snad přišlo střídání dříve.“ 

Začalo mne to velice bavit, na vše 
nepříjemné jsem zapomněl. Australští 
vojáci se o mne začali starat, nosili mi 
stravu, jako bych byl jejich velitel. Možná 
se už těšili na zaslouženou dovolenou, 
že si ji v zázemí někde v Egyptě či jin-
de užijí po svém. Tři týdny uplynuly a po 
vystřídání nebylo ani slechu. Já jsem si 
zatím zvykl na jejich režim a mnohému 
se od nich naučil. Byli to ostřílení vojáci. 
Seznámil jsem se velmi dobře s jedním z 
nich, jmenoval se Antony. Když měl vol-
no, chodili jsme spolu zpravidla k moři, 
kam jsme házeli italské granáty. Italové 
jich zde zanechali plné sklady. Byly to 
lehké útočné granáty a dělaly velký hluk, 
ale na krátkou vzdálenost ani moc neu-
blížily. 

Jednou do přístavu dovezli ve vleku 
zasaženou loď NAFI, byla to loď zásobu-
jící vojenské kantýny. V přístavu se však 
potopila dříve, než mohla být vyložena. 
Mnohé věci z ní vyplavaly na hladinu. 
Kolem břehů bylo tehdy velmi živo. My 
jsme se tam s Antonym také vypravili. 
Podařilo se nám vylovit několik krabiček 
cigaret, byly baleny v kulatých krabič-
kách po padesáti, dále konzervy, čoko-
lády, bonbony a jiné věci. Antony však 
stále nebyl spokojen, stále hledal něco a 
já nevěděl co. Chtěl jsem si zakouřit, ale 
ve většině krabiček byla již voda. Jenom 
občas se v některé našla nějaká suchá 
cigareta. Vtom ke mně přišel Antony, 
usmíval se a něco nesl. Byla to celá be-
dýnka s whisky, on to balení znal, proto 
ho ostatní moc nezajímalo. Měl štěstí a 
našel, co hledal. Měl nesmírnou radost, 
a přestože byla bedýnka dost těžká, 
nesl ji sám. Já jsem nesl ostatní věci. Ve-
čer bylo u nás v pevnosti dost veselo, ba 
i v noci, nikdo tomu nebránil ani velitel. 
Někteří hráli karty, hlavně ti, kteří měli mít 
službu, a bylo zajímavé, že ani moc ne-
pili. Přišlo mně divné, že když některý z 
hráčů měl jít na stráž a neměl drobné na 
zaplacení, roztrhl bankovku (libru), hodil 
polovinu na stůl a šel. Ale říkalo se, že 

tamní vojáci dostávali dva žoldy, jeden 
od anglického velení a druhý z Austrálie. 
Na jejich chování v zázemí to bylo vidět.

Mně tehdy čas plynul jako voda. 
Australanům asi ne, protože když uply-
nul další měsíc od plánovaného střídaní, 
nadávali na všechno možné od Boha až 
po generály, Montgomeryho nevyjímaje. 
Jejich nadávky byly vojensky šťavnaté. 
Určitě se viděli už dávno někde jinde a 
zatím pořád nic. Antony se mi zdál stále 
stejný, ani moc nenadával jako ostatní. 
Jednou k večeru přišel a povídá: „Pojď, 
jdeme se podívat, co tam mají.“ Měl na 
mysli kantýnu, pokud Němci nepotopili 
zásobovací loď, něco se v ní našlo. Jak 
jsme šli, cestou jsme házeli těmi ital-
skými granáty a najednou Antonymu 
granát vybouchl v ruce u břicha. Měli 
jsme jen tenké košile, tak mu způsobil 
už na pohled vážné zranění. Utíkal jsem 
rychle do kantýny, která byla nedaleko, 
a řekl tam, co se stalo. Vzali hned džíp, 
Antonyho odvezli a já jsem ho již od té 
doby neviděl. Zle to na mne zapůsobilo, 
kamarádství na frontě je docela jiné než 
ta ostatní. Po dvou měsících od našeho 
příjezdu se stalo vystřídání konečně sku-
tečností. Vojákům bylo oznámeno, kdy 
budou vystřídáni. Přestali nadávat a láte-
řit, někteří mně klepali na rameno s tím, 
že se ještě uvidíme.

Vystřídání Australanů naším 11. pra-
porem proběhlo v noci organizovaně a 
bez nějakých problémů. Na určeném 
úseku jsme za Australany zaujali pozice 
v první linii my. Mně se zpočátku zdálo, 
že jsem mezi cizími vojáky, tak jsem si 
na Australany za ty dva měsíce zvykl. 
Snad to bylo i trochu tím, že jsem ne-
musel nic dělat, držet službu, stráže a 
pohotovosti. A dále se mi zdálo, že to 
naši velitelé trochu přeháněli s dodržo-
váním požadované kázně a nemohli se 
zbavit zaběhnutého režimu ze zázemí. 
Večer se nesmělo třeba škrtnout zápal-
kou. Postupem času se všechno upra-
vilo, neboť kázeň na frontě je víceméně 
dobrovolná, je nejlepším zdrojem sou-
držnosti. Toho jsme si museli být všichni 
bez rozdílu vědomi, zvlášť proto, že nám 
v případě útoku nepřítele nezbývalo nic 
jiného, než bránit pozice až do konce. 
Jako příslušníci tzv. protektorátu jsme 
byli zrádci a zajetí pro nás nepřipadalo 
v úvahu.

Musím také říct, proč za námi naše 
jednotka nepřijela do Tobruku už za tři 
týdny, jak bylo stanoveno. V té době 
byla z nějakých důvodů zvýšená aktivita 
nepřítele ve Středozemním moři. Nepří-
tel tam měl ještě tehdy určitou převahu 
ve vzduchu i na moři. Většina lodí plují-
cích do Tobruku byla napadána a mno-
hé byly potápěny.

Naše jednotka, 11. prapor, bránila 
svěřené pozice velmi dobře. Byli jsme 
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všichni připraveni hájit naši pevnost v 
případě útoku až do samého konce. Ni-
kdo o tom sice nehovořil, ale na všech 
to bylo vidět. Střežili jsme každý pohyb 
nepřítele, protože jsme věděli, že může 
zaútočit kdykoliv na kterémkoliv úseku. 
Stavěli jsme i naslouchací hlídky. Za tmy 
se taková hlídka přiblížila co nejvíc k 
nepřátelské pozici, aby v případě jaké-
hokoliv pohybu či náznaku útoku poda-
la ihned zprávu. Australané tyto hlídky 
nestavěli. K ránu se naslouchací hlídky 
vracely zpět.

Zvykli jsme si na bojové 
podmínky. V první linii byly 
tvrdé. Němci i Italové byli 
velmi dobře zastříleni na 
naše pozice i v noci, zvláš-
tě na zásobování, bylo to 
jejich bývalé území, které 
dobře znali. S námi háji-
ly obklíčený Tobruk ještě 
jednotky polské, indické a 
další.

Mnohem hůř než střelbu 
a bombardování jsme sná-
šeli podmínky, které vyplý-
valy z obklíčení. K jídlu byly 
jen konzervy či suchary a 
když byly zásobovací lodě 
potopeny, nebylo ani toho 
někdy mnoho. Nejhorší 
to bylo s vodou. Dostáva-
li jsme ji jednou denně v 
noci, když přišlo zásobová-
ní, jeden litr na osobu. Měli 
jsme ji na pití, hygienu, no 
prostě na všechno. Když 
byla vedra, tak jsme zpra-
vidla všichni svůj příděl vy-
pili ihned a čekali na další 
příděl do příštího dne. Ne-
bylo proto divu, že se nám 
rozrostla marodka. Na do-
časně zdravé byly kladeny 
větší nároky, neboť obrana 
pevnosti musela být za ka-
ždou cenu zabezpečena. 
Někdy se tak málo spalo, 
že jsme usínali i proti své 
vůli. Byli jsme opravdu hod-
ně unavení, ale nepamatuji 
se, že by si někdo postěžoval. Nanejvýš 
vyslal nadávku směrem k nepříteli. Jed-
nou únava přišla i na mne a právě velmi 
nevhod. Měl jsem naslouchací hlídku s 
vojínem Františkem Jokešem, byl odně-
kud od Kladna. Doplížili jsme se tak asi 
100 m od nepřátelských pozic. Byli jsme 
nevyspaní, unavení jako všichni ostatní. 
Leželi jsme za kameny v menší prohlubi-
ně a naslouchali. Nevím dodnes, jak se 
nám to stalo, že jsme usnuli oba. Probu-
dil nás nějaký hluk, když už bylo úplně 
světlo. To rámusili italští vojáci šálky ces-
tou na snídani. Naše záchrana v dané 
situaci spočívala v tom, že nás nesměli 

zpozorovat. Leželi jsme celý den na tro-
pickém slunci, písek kolem nás byl úpl-
ně horký. Den se nám strašně táhl. Bo-
lelo nás již celé tělo, bylo to snad horší 
než těžce pracovat. Nicméně chce-li se 
člověk zachránit, vydrží tolik, že by tomu 
ani nevěřil. Když konečně začalo slunce 
zapadat, začali jsme věřit, že vydržíme, 
aniž nás Italové zpozorují. Jak se začalo 
rychle stmívat, přestalo nás i tělo bolet. 
Za tmy jsme se vrátili šťastně ke své jed-
notce. Kluci nám dali, co měli, i trochu 

vody, kdo měl. Byli rádi, že jsme se vrá-
tili, mysleli už na nejhorší.

Během času naše řady trochu proříd-
ly, byli mrtví, ranění i nemocní. U Haify 
se stále nacházelo výcvikové středisko 
s posledními dobrovolníky, kteří byli 
na Středním východě. Po skončení vý-
cviku přijeli do Tobruku trochu doplnit 
naše řady i se svými cvičiteli. Cestou 
do Tobruku byl tento konvoj napaden 
nepřítelem. Naši druhou rotu doplnil 
svob. Pulíček, bylo mu tehdy kolem 45 
let, měl kolébavou chůzi a větší kudrna-
tou hlavu. Byl veselé povahy a vždy pro 
každou čertovinu. Po cestě do Tobruku 

se dostal též do moře. Výzbroj i všech-
ny osobní věci nechal klidně odplouvat, 
zachránil však dopis, který mu předal 
gen. Cag pro pplk. Klapálka. Držel ho 
neustále nad vodou, než ho vylovili, pro-
tože mu při předání dopisu generál řekl, 
že zpráva je tajná a velmi důležitá. Po 
splnění úkolu za velmi ztížených pod-
mínek se cítil velmi dobře a když dopis 
předával, byl na sebe hrdý. Pplk. Klapá-
lek dopis otevřel, přečetl si ho, pousmál 
se a řekl: „Pulíčku, to jste měl zahodit do 

moře jako první.” Když 
se svob. Pulíček moc 
divil, bylo mu řečeno, 
že zase něco provedl 
a vzhledem k tomu, že 
nemohl být potrestán ve 
výcvikovém středisku, 
má být potrestán zde. 
V Tobruku pochopitelně 
neseděl, tam bylo třeba 
bojovat. 

V lednu 1942 přišly 
obrovské deště. Kámen 
ani písek vodu nevstře-
bává. Jednou v noci 
přišel tak velký liják, že 
nás všechny zatopil. Do-
platili na to dva naši vo-
jáci. Měli tak nešťastně 
postavený bunkr, že pro 
velký příval vody se z něj 
nedostali a utopili se.

Po tomto velkém 
dešti jsme neměli nic su-
chého, vše bylo nasáklé 
vodou. Sušili jsme se asi 
dva dny a Italové na dru-
hé straně se také sušili. 
Tehdy se vůbec nestří-
lelo a na obou stranách 
jsme si chodili úplně 
volně. Poté ale znovu 
nastalo běžné válečné 
běsnění jako předtím. 
Letecké nálety byly ješ-
tě větší a ochrana před 
nimi byla nedostatečná, 
zvláště v pozicích fronty. 
Samotný přístav bránilo 
proti leteckým náletům 

jen několik protiletadlových děl. 
Když britská armáda uskutečnila 

ofenzivu a později prorazila do obklíče-
ného Tobruku, zúčastnili jsme se i my 
bojů o jeho úplné osvobození. Obsadi-
li jsme některé důležité opěrné body a 
pak pronásledovali ustupující fašistická 
vojska.

Náš 11. pěší prapor, ač početně malý 
- kolem 700 vojáků, splnil se ctí všechny 
bojové úkoly jak v obklíčeném Tobruku, 
tak i posléze po jeho osvobození. Zís-
kal si obdiv a úctu u velitelů 8. britské 
armády pro svou nezlomnou vůli po 
vítězství, skvělou bojovou morálku bez 
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ohledu na útrapy a nebezpečí. Za tyto 
činy bylo mnoho čsl. vojáků vyzname-
náno československými i britskými řády 
a medailemi.

Boje v Tobruku si vyžádaly také své 
oběti. Bylo kolem 100 mrtvých, raně-
ných a nezvěstných. Jejich jména jsou 
napsána na pomníku v Tobruku, kde 
trvale připomínají boje Čechoslováků 
za druhé světové války, daleko od jejich 
vlasti.

Po šestiměsíčních bojích v Tobruku a 
v poušti jsme byli vystřídáni jinými spo-
jeneckými jednotkami. Já jsem v Tobru-
ku strávil celkem 8 měsíců. Z Libye jsme 
byli přesunuti znovu do Palestiny, někde 
koncem dubna r. 1942. Tam jsme se 
trochu zotavili a zapomněli na podmín-
ky fronty v Tobruku. Volné chvíle jsme 
užívali každý po svém, ale nejvíce jsme 
zajížděli do Tel Avivu, kde byla u moře 
pěkná pláž na koupání.

Z vyššího rozhodnutí byl náš 11. 
pěší prapor v zázemí přebudován na 
200. čsl. protiletadlový lehký pluk. Byl 
vyzbrojen dostatečným počtem protile-
tadlových kanónů.

Po výcviku jsme v době od června do 
prosince r. 1942 zabezpečovali protile-
teckou obranu přístavů Haify a Bejrutu.

Koncem prosince roku 1942 jsme 
byli přesunuti do Jericha, kde jsme tá-
bořili ve stanech. Využili jsme toho a ve 
volném čase jsme se koupali v Mrtvém 
moři. Také jsme se byli podívat na skálu, 
kde podle legendy Kristus šlehl prout-
kem a nechal vytrysknout vodu. Ano, 
voda ze skály vytéká a začíná tam řeka 
Jordán, ale není to zázrak, nýbrž nor-
mální přírodní jev.

V Jerichu byl náš pobyt velmi krátký, 
snad necelých 14 dnů. Po této krátké 
přestupní stanici u Jericha byl náš pro-
tiletadlový pluk přesunut opět do pro-
storu Tobruku a přilehlých důležitých 
vojenských objektů. Naše četa zabez-
pečovala protiletadlovou obranu letiště 
u El Adem, vzdáleného od Tobruku asi 
15 km. Na tomto letišti byli američtí letci. 
Bylo mezi nimi i několik Čechoameriča-
nů, jeden jménem Boček trávil svůj vol-
ný čas stále s námi. Narodil se již v Ame-
rice, ale uměl dobře česky. Viděl v nás 
asi svou starou vlast. Říkával, že kdyby 
měl jít bojovat proti nám, nešel by.

Já jsem byl určen velitelem jako 
spojka, abych jezdil s depešemi na ve-
litelství pluku do Tobruku. Moc se mně 
do toho nechtělo, ale voják si úkoly 
vybírat nemůže. Kdybych věděl, jaké s 
tím budu mít potíže, řekl bych, že neu-
mím jezdit ani na kole. Tak mi přivezli 
motocykl 500 NORTON, ukázali, jak se 
spouští, objel jsem dvě kola a bylo to. 
Nikdy předtím jsem motocykl neměl ani 
jsem na něm nejel. U nás doma měl mo-
torku akorát jeden synek obchodníka. 

Byl jsem laik jak na případné poruchy, 
tak na vše ostatní. Někteří kamarádi to 
chtěli dělat, měli k motorce vztah, jeden, 
jmenoval se Kudla a byl z Brna, byl do-
konce nešťastný, že mu ji nepřidělili. Ve-
litel ale určil mne a tím to skončilo. Jez-
dit jsem se brzy naučil, jezdilo se tam 
bez jakýchkoliv předpisů, ale různých 
potíží jsem měl dost. Někdy se mi sta-
lo, že cestou do Tobruku a zpět jsem i 
desetkrát lepil defekt. Zalepil jsem a za 
pár minut bylo kolo zase prázdné. Tím 
tropickým vedrem se lepidlo roztopilo, i 
když snad mělo být speciální pro pod-
mínky pouště. Anebo jsem to skutečně 
moc neuměl. Někdy jsem už velmi una-
ven seděl v písku na slunci, kolem samá 
poušť, žádný stín, jenom velmi dotěrné 
mouchy a různý hmyz. V takových oka-
mžicích jsem z toho býval nešťastný. Byl 
jsem i za velitelem, aby mne této činnos-
ti zbavil, že motorku neumím opravovat, 
ale nic nepomohlo. Tak to někdy bývá, 
že co dělá člověk nerad, dělat musí, 
zvláště na vojně a ve válce. Po nějakém 
čase jsem se naučil dělat opravy rychleji 
a lépe. Při jedné cestě do Tobruku se mi 
podařilo můj norton úplně rozbít. Bylo to 
v noci a jezdilo se bez osvětlení. V do-
sti velké rychlosti jsem najel na nějakou 
díru, kterých tam bylo dost, a spadl dolů. 
Stalo se to právě v místě, kde pod silnicí 
byl velký sráz. Motocykl se převracel po 
skále dolů. Mně se celkem nic nestalo. 
Měl jsem jen odřeniny a pohmožděné 
koleno. Od té doby jsem již na moto-
cyklu nejel. Jinou motorku jsme u naší 
čety neměli, takže nutné spojení pak za-
bezpečoval džíp. Bylo to už v době, kdy 
se naše poslání chýlilo ke konci. Asi za 
14 dnů po mé havárii, někdy počátkem 
června r. 1943, jsme byli vystřídáni jiný-
mi jednotkami a po půlroční protiletecké 
obraně Tobruku jsme byli jako jednotka 
přesunuti do zázemí. Cestu z Tobruku 
jsme měli klidnou a mysleli jsme na to, 
jak prožijeme dovolenou. Kempovali 
jsme blízko Alexandrie v Egyptě. Do-
volenou jsem dostal na 14 dnů. Týden 
jsem ji trávil v Alexandrii na pláži. Byla 
tam nádherná pláž u moře, lehával jsem 
zahrabaný v horkém písku. Tam jsem si 
vyléčil revma, které mne začalo trápit. V 
Tobruku jsme lehávali na betonu a pod 
sebou toho moc neměli. 

Druhý týden dovolené jsem se rozjel 
do Káhiry, abych se tam po svém zaba-
vil a také se projel po Nilu. V jedné ka-
várně jsem se seznámil se sympatickou 
Egypťankou. Tancovali jsme, bavili se a 
vydrželi jsme spolu až do konce mé do-
volené. Jednou mne pozvala i do rodiny. 
Jejich jídla jsem ale moc nejedl. Měla 
sestru a ta přišla též s jedním Čecho-
slovákem. Poslední den mé dovolené 
jsme se šli někam pobavit a okolí jsme 
si vůbec nevšímali. Najednou se přede 

mne postavil anglický důstojník vysoké 
hodnosti a vysoké štíhlé postavy a začal 
na mne řvát. Měl k tomu důvod. Já jsem 
ho nezdravil a navíc lodičku jsem měl 
za opaskem. On se domníval, že jsem 
anglický voják, uniformy jsme měli stej-
né, jen na lodičce jsme měli lvíčka. Až 
se vyřval, řekl jsem mu, že nerozumím 
anglicky, že jsem československý voják. 
Řekl: „Promiňte“, pozdravil a šel.

Po dovolené jsme byli v kempu v Ale-
xandrii a čekali, co bude dál. Brzy nato 
jsme se dočetli v novinách, že Tobruk 
padl bez boje a jednotky jej bránící se 
vzdaly. To již však byla připravena ko-
nečná ofenziva spojenců na obsazení 
celé severní Afriky. Britská vojska pro-
vedla ofenzivu z Egypta a z Maroka 
Američané. Události pak měly rychlý 
spád a Italové i Rommelova armáda 
byli poraženi a vyhnáni z celé Afriky. Na 
východní frontě sváděla vítězné boje so-
větská armáda a celková situace se za-
čala obracet, i když do konce války bylo 
ještě daleko. 

Jednou jsme dostali úkol pomáhat 
nakládat raněné na loď. Byli to spoje-
nečtí vojáci, Italové i Němci. Nakládali 
jsme je, jak byli připraveni, bez rozdílu 
národností. Každý však chtěl být na lodi 
co nejdříve. Italové nám ukazovali: To je 
Němec, berte mne. Nám to bylo však 
jedno, koho bereme. K večeru jsme byli 
dost unaveni, nosili jsme totiž raněné 
po schodech. Já jsem je nosil se stu-
dentem z Bratislavy, jmenoval se Osif. 
Někdy jsme již nosítka pouštěli, aniž 
bychom se sehnuli. Jak jsme tak pustili 
jednoho Němce, velice zakřičel a zkřivil 
obličej. Osif uměl německy a zeptal se 
ho, proč křičí. On zdvihl plášť, kterým 
byl přikryt, a ukázal, že je bez nohy, 
asi ho to hodně zabolelo. Plášť, kterým 
byl přikryt, byl plášť bývalé čsl. armády. 
Němci tedy využili všeho, co nám v roce 
1939 sebrali. Nějak poznal, že nejsme 
Angličané, a ptal se nás, co jsme za vo-
jáky. Když jsme řekli, kdo jsme, nemohl 
pochopit, proč bojujeme proti nim, říkal, 
že nás přece osvobodili. 

Nedaleko našeho kempu byl velký 
zajatecký tábor italských vojáků. Jeden 
náš fotbalový fanoušek tam objevil bý-
valého brankáře národního mužstva 
Itálie Combiho. Často za ním chodíval 
a nosil mu i jídlo. Vzpomínali spolu na 
zápasy Itálie v Praze, na naše reprezen-
tanty, hlavně na Pláničku, Puče a také i 
na jiné, které on dobře znal.

Ukončením bojů v Africe skončilo i 
naše působení v této oblasti. Válka se 
přesouvala na jiná bojiště. Nastal tedy 
čas, abychom odjeli jinam, kde nás 
bude třeba potřeba.

Pokračování v příštím vydání 
zpravodaje.
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Dne 6. 10. 2011 se jelo autobusem do Medlovic a odtud 
přes Stříbrnické paseky na „vagon“ a do penzionu nad pře-
hradu. Byly jsme překvapeny, jaké je zde posezení v restaura-
ci. Obsluha byla příjemná a my ji požádaly, zda by nás nepro-
vedla penzionem. Měly jsme možnost vidět, jak budují menší 
salonek asi pro 20 osob, vinný sklípek, fi tcentrum a plánují 
vybudovat i saunu. Co nás nejvíce překvapilo, bylo vybavení 
14 pokojů. Každý má vlastní sociální zařízení a pěkný výhled 
buď na hladinu přehrady nebo na druhé straně na tenisový 
kurt. Okolí doplňuje ještě lanové centrum. 

V týdnu po hodech jsme měly schůzku u Grety o krojích. 
Přinesly se staré rodinné fotografi e, knihy o krojích a sezná-
mily jsme se s rozdíly krojových součástek. Hlavní rozdíl mezi 
krojem současným a z dří-
vějšího období je jeho cel-
kový vzhled. Postava v kroji 
bývala dříve opticky vyšší, 
štíhlejší, spodňáky zakrýva-
ly nohy, které nesměly být 
vidět. Rukávce se žehlívaly 
na větší sklady, byly vycpa-
né papírem a tím pádem 
nevytvořily velké baně, jaké 
vidíme v dnešní době. Sa-
mozřejmě byl rozdíl i v ma-
teriálech, z nichž byly fěr-
toušky vyrobeny. Dříve se k 
našemu kroji nosily vrapené 
boty. Některé krojové sou-
částky úplně zanikly, např. 
ženský lajbl s opačným 
zapínáním, klopa a spod-

ky rukávů byly zdobeny 
kašmírovou látkou. K na-
šemu kroji patřila i úvod-
ní plachta a další. Největ-
ší změny doznal ženský 
kroj, mužský je prakticky 
stejný. 

Jsou některé akce, 
které si rády zopakuje-
me. Patřila mezi ně např. 
již třetí návštěva Gastrod-
ne Bzenec dne 24. 11. 
2011. K vidění zde bývají 
ukázky umění studentů 
bzenecké potravinářské 
školy a vždy stojí za to. 

Z Gastrodne jsme pokračovaly do parku k Bzenecké lípě, o 
které jsme psaly již minule, po prohlídce města jsme odjely 
domů. 

Vracíme se rády také do Vizovic, tak tomu bylo i 1. 12. 
2011, kdy jsme navštívily výstavu vánočních ozdob. Vloni byla 
návštěva spojena s prohlídkou likérky Rudolf Jelínek a v letoš-
ním roce jsme si prohlédly Glass Ateliér Morava. Je to první 
soukromá sklárna otevřená po revoluci. Výroba byla zahájena 
v roce 1991. Využily jsme možnost prohlídky vzorkovny a sle-
dovaly práci sklářů v huti. Průvodkyně uváděla, jak je složité 
udržet se v současné době na trhu, z původních 55 pracovní-
ků dnes mají 15. Po návštěvě podnikové prodejny jsme pokra-
čovaly na výstavu vánočních ozdob. Jedná se pouze o české 

skleněné ozdoby. Většina 
těchto vzorů vznikla podle 
jejich zadání, takže jsou 
vidět pouze zde. Každým 
rokem výstava ukazuje, 
jaké jsou nové trendy 
ve zdobení vánočních 
stromků. Skutečně skle-
něná krása. Pro milovníky 
čokolády doporučujeme 
navštívit zámeckou vizo-
vickou čokoládovnu a vybrat si z její bohaté nabídky.

Naše putování se v letošním roce již blíží ke konci. Zbývá 
nám navštívit výstavu betlémů ve Slováckém muzeu v Uher-
ském Hradišti, která potrvá do 22. 1. 2012. A ještě se rozloučit 
se starým rokem a připravit akce pro rok příští.

Marie Lukůvková

Babinec ... putování za poznáním
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Úspěšný návrat po šesti letech
Dlouhých šest fotbalových sezón trvalo, než se boršičtí fotba-

listé znovu vrátili do krajského přeboru. Stalo se tak po excelentní 
sezóně 2010/11 v I. A třídě, kterou SK Boršice suverénně vyhrál s 
výrazným 15bodovým náskokem před druhými Nedachlebicemi. 
Jestliže mnozí ze zainteresovaných boršických činovníků, ale i ně-
kteří fotbaloví příznivci měli z postupu do vyšší soutěže jistý respekt, 
tak samotní fotbalisté jejich obavy rozptýlili už na začátku soutěže, 
kdy už v úvodním klání získali skalp favorizovaných Morkovic a kdy 
po třech kolech s plným bodovým ziskem dokonce fi gurovali v čele 
tabulky. Následná domácí porážka s ostříleným celkem Provodova 
v poměru 0:3 sice boršickému dravci poněkud přistřihla křídla, přes-
to i v dalším průběhu soutěže několikrát přesvědčil, že by se ani v 
nejvyšší fotbalové soutěži v rámci Zlínského kraje nemusel tentokrát 
ztratit. Zejména týmy ze Vsetínska určitě nebudou mít na podzimní 
výlety na Slovácko zrovna nejlepší vzpomínky. Vždyť svěřenci trené-
ra Pavla Šimečka postupně z boršického trávníku vyprovodili nevy-
zpytatelné Kateřinice vysokým rozdílem 6:0, silný 1. Valašský FC z 
Rožnova pod Radhoštěm 3:1, Barošovy Vigantice 4:1 a nakonec i samotný Vsetín 5:0. Cenná je rovněž výhra na hřišti vloni ještě 
divizní Bystřice pod Hostýnem, bezbranková remíza na umělce třetích Luhačovic a také vítězství 3:1 zpod hlucké tvrze. Škoda že 
ve zbývajících dvou duelech s blízkými okresními rivaly už naši fotbalisté tak úspěšní nebyli, když už na sklonku léta doma podlehli 
omlazenému Uherskému Brodu 1:3, aby pak se sklopenými hlavami v závěru sezóny odešli i z dolněmčanského trávníku, kde 
krutou porážkou 0:3 zklamali nejen sebe, ale i početnou enklávu fanoušků v hledišti. Vcelku se dá ale konstatovat, že zisk 26 bodů 
a průběžné 5. místo nejenže odpovídá možnostem kolektivu, ale nakonec jej lze považovat i za úspěch. Oporami týmu, v němž se 
celkem představilo 18 hráčů, byli zkušení harcovníci David Kopčil, Václav Činčala, Martin Dufek a zejména rychlonohý postrach 
soupeřů Manfred Konrád, jenž se spolu s Václavem Činčalou navíc stal i nejlepším střelcem týmu, když oba shodně zatížili konta 
protivníků 9 góly. Radost z vydařené sezóny však kalí nejen vysoký počet tří vyloučení, v případě Ondřeje Vlčka dokonce dvojná-
sobného, ale také vážná zranění, která v průběhu sezóny utrpěl nadějný dorostenec Jiří Hasoň z Polešovic a po něm i ze Slovácka 
hostující Lukáš Čtvrtníček. Se zraněným kolenem se navíc po celý podzim znovu potýkal Petr Dufek. V žádném případě však nelze 
usnout na vavřínech, neboť jarní odvety budou určitě náročné už jen proto, že z důvodu připravované reorganizace soutěží dojde 

k redukci počtu účastníků z 16 na 14 mužstev a za 
jistých okolností tak letos může z krajského přeboru 
sestoupit až 6 týmů. Také je třeba počítat s těžkým 
losem, neboť úvodní tři jarní zápasy odehrají Boršice 
na hřištích soupeřů. Na zbývající zápasy se však naše 
mužstvo určitě připraví s plnou zodpovědností, aby 
krajský přebor v naší obci vydržel i déle než pouhý 
rok. Kromě pravidelných tréninků by k tomu měla při-
spět i kvalitní sportovní konfrontace ve II. ročníku zim-
ního turnaje na umělé trávě ve Veselí nad Moravou, 
kde Boršičané v konkurenci dalších sedmi mužstev 
budou obhajovat prvenství. Do krajského přeboru 
pak borci ve žlutozeleném vstoupí v neděli 25. břez-
na 2012 v Rožnově pod Radhoštěm. Na první domácí 
zápas si však příznivci boršické kopané budou muset 
počkat až do poloviny dubna, konkrétně do nedě-
le 15. dubna 2012, kdy do Boršic zavítají sestupem 
vážně ohrožení Hlučané. Fotbalisté však v Boršicích 
nežijí pouze sportem a koncem listopadu uspořádali 
nejen pro sebe, ale i pro své partnerky, příznivce a 
štědré podporovatele už III. sportovně-společný bál s 
pestrým kulturním programem (dechová hudba Bor-
šičanka, CM Pentla) okořeněným bohatým koštem 
vína a zakončeným nevídanou show v podání „Laury 
a jejích tygrů“. V rámci plesového veselí byli rovněž 
vyhodnoceni a oceněni nejúspěšnější hráči v jednotli-
vých věkových kategoriích, z nichž jmenujme alespoň 

ty nejlepší, a to mladšího žáka Lukáše Krsičku, staršího žáka Davida Šestáka, dorostence Pavla Náplavu a Václava Činčalu z týmu 
mužů. Uznání se dostalo také nejlepším trenérům přípravek Zdeňku Sonntagovi a Josefu Heliovi, trenérovi žáků Václavu Činčalovi, 
trenérovi dorostenců Radimu Krsičkovi a trenérovi mužů Pavlu Šimečkovi. Důstojného rozloučení s aktivní hráčskou kariérou se 
dočkala i jedna z nových ikon boršické kopané Libor Hikl. Ovace na otevřené scéně pak provázely početnou skupinu boršických 
fotbalových legend ve složení Miroslav Bartošík, Josef Pavlík, Josef Šimon, Jaroslav Vycudilík, Jaroslav Maňásek, Antonín Dvouletý, 
Miroslav Vávra, Antonín Krsička, Vojtěch Hůlka, Pavel Cileček, Josef Horký, Václav Mareček, Jaroslav Panáček, Antonín Blaha, Josef 
Vávra, Josef Čagánek, Jan Marčík, Bernard Franta, Jaroslav Habáň, Antonín Hlůšek, Vít Helia a in memoriam navíc i Zdeněk Kmen-
ta. Všichni obdrželi čestná uznání za své zásluhy o rozvoj boršické kopané a poté byli uvedeni do pomyslné Síně slávy SK Boršice. 

Lze si jen přát, aby optimismus a vitalita, které nejen hráče a jejich trenéry, ale i funkcionáře a příznivce SK Boršice v celém uply-
nulém roce provázely, fotbalové partě kolem předsedy klubu Petra Gottwalda vydržely i v příštím roce 2012.

Jaroslav Hastík, sekretář SK Boršice

Nejen sportem žijí fotbalisté! Z III. sportovně-společenského 
bálu SK Boršice…                                  Foto: Pavel Brzica

Po podzimu 2011 pátý celek KP mužů - SK Boršice. 
Zleva stojí pokladník Jiří Vaňátko, trenér Pavel Šimeček, masér Bořek Ne-
čas, Václav Činčala, Martin Dufek, Filip Brzica, Ondřej Vlček, Jakub Zach, 
Aleš Vojtěšek, Petr Remeš, kustod Josef Chlup, vedoucí mužstva Antonín 
Cileček. 
Zleva klečí Manfred Konrád, David Kopčil, Miroslav Hromada, Antonín Brzi-
ca, Jan Kuzma se synem-maskotem, Pavel Náplava. 
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Činnost boršického šachového 
oddílu neutuchala ani v tomto roce. 
Tato činnost by se dala dále rozdě-
lit na juniorské soutěže a na soutěže 
dospělých. 

Když bychom chtěli z těchto dvou 
kategorií vybrat tu, kde jsme měli 
nejvíce akcí a výsledků, tak bychom 
museli ukázat na juniorské kategorie. 
Zde se pravidelně již několik posled-
ních let účastníme soutěží na úrovni 
přeboru republiky, kam je třeba se 
kvalifi kovat z nižších turnajů příslušné 
kategorie.  Jmenovat můžeme napří-
klad Adama Gabriela, který v polofi -
nále juniorů v Přibyslavi skončil na 2. 
místě v kategorii do dvaceti let.

Začátkem července byli naši čtyři 
zástupci ve Světlé nad Sázavou ob-
hajovat stříbrné medaile na mistrovsví České republiky juniorů 
a dorostenců. Jednalo se o Václava Fialu, Adama Gabriela, 
Luďka Volčíka a Petra Náplavu. Hoši dovezli ze Světlé několik 
skvělých výsledků. Obsadili celkově 1. místo v MČR jako druž-
stvo, v kategorii juniorů do 20 let jednotlivců získali 2. místo 
Václav Fiala a 3. místo Adam Gabriel. A v kategorii juniorů do 
18 let další stříbro získal opět Adam Gabriel.

V říjnu se v Koutech nad Desnou konalo mistrovství Moravy 
a Slezska 2011 do 16 let. V kategorii dívek do 16 let zvítězila 
Lenka Slabá, v kategorii chlapců do 16 let skončil na 6. místě 
Jan Skalka a v kategorii chlapců do 14 let Michal Skalka na 
33. místě.

V listopadu se v Hluku uskutečnil turnaj Velké ceny regio-
nu Uherské Hradiště. Hrálo se klasicky ve dvou kategoriích: 
„mladší“ (ročníky 2001 a mladší) a „starší“ (1996 až 2000). 
Náš šachový oddíl SK Boršice byl zastoupen 8 hráči, z toho 5 
ve starších. V kategorii starších obsadil 1. místo Jan Skalka a 
6. místo Pavel Tománek, v kategorii mladších žáků obsadil 1. 
místo Patrik Pondělek.

V mládežnických kategoriích se rovněž účastníme soutěže 
družstev. Družstvo Boršice B hraje soutěž zvanou 1. liga mlad-
šího dorostu. Po 5. kole se drží na osmém místě z dvanácti 
družstev. Družstvo Boršice A hraje soutěž s názvem extraliga 
dorostu a po pátém kole se nacházíme na předposledním, 
sedmém místě.

Co se týká soutěží dospělých, tak zde se účastníme kro-
mě víkendových turnajů hlavně mistrovských soutěží družstev. 
Všechny soutěže se hrají na 11 kol a celkem je v každé soutěži 
12 účastníků. V těchto soutěžích máme celkem 4 družstva. V 
regionálním přeboru máme družstvo Boršice D, které je po 4. 
kole na prvním místě. Dále je zde krajská soutěž západ, ve kte-
ré nás zastupuje družstvo Boršice C, které prozatím obsadilo 
sedmou příčku.

Z vyšších soutěží máme své zástupce v krajském přebo-
ru, kde družstvo Boršice B okupuje po čtyřech kolech první 
příčku. Nejvyšší soutěž z boršických družstev hrají Boršice A, 
které se účastní 2. ligy, což je třetí nejvyšší soutěž družstev v 
ČR. Po čtvrtém kole je jasné, že Boršice A přezimují na osmém 
místě.

Šachový oddíl se nejen účastní soutěží a turnajů, ale také 
jich několik pořádá. Ať už se jedná o mládežnická klání či 
turnaje dospělých. Nejznámější je Otevřený přebor Moravy 
a Zlínský krajský přebor 4členných družstev v bleskové hře. 
Tento turnaj, který pořádáme každoročně koncem září, si zís-
kal velkou oblibu po celé Moravě a v části Česka. Sjíždí se 
sem mnoho družstev z velké dálky za skvěle organizovaným 

Šachový oddíl Boršice

Burčákový turnaj

Nejmladší a nejstarší účastník burčákového turnaje

turnajem, vyhlášeným burčákem, který na turnaji nesmí chy-
bět, a pěkným hracím sálem kulturního domu.

Vyjmenovat všechny akce samozřejmě není možné a zce-
la jistě se na mnoho úspěchů a absolvovaných klání v tom-
to článku nedostalo. Každý, kdo má zájem se dozvědět více, 
může si přečíst články na internetových stránkách boršického 
šachového oddílu www.sachyborsice.cz.

Závěrem bychom chtěli za náš šachový oddíl poděkovat 
obci Boršice, která nám již mnoho let vychází maximálně vstříc 
jak fi nanční podporou, tak poskytnutím hrací místnosti a pří-
padně sálu kulturního domu.

Michal Havránek
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V letošním roce jednotka Sboru dobrovolných ha-
sičů obce Boršice zasahovala do uzávěrky zpravoda-
je celkem osmkrát. V průběhu roku jsme vyjížděli ke 
čtyřem požárům a čtyřem technickým pomocem. V 
měsíci březnu jsme hasili požár suché trávy a starého 
vinohradu v části Stoprouny. V dubnu jsme se spolu 
s dalšími 70 jednotkami ze čtyř krajů podíleli na haše-
ní požáru výrobny plastů v Chropyni. Naše jednotka 
měla na starosti plnění podvěsného vaku vrtulníku Po-
licie České republiky a dopravu hasiva k plnicímu sta-
novišti. K dalšímu požáru jsme vyjížděli do naší obce 
9. června. Drobný požár ve sklepě rodinného domu 
byl rychle likvidován příslušníky Hasičského záchran-
ného sboru z Uherského Hradiště. Ke snad posled-
nímu letošnímu požáru jsme byli povoláni v neděli 6. 
listopadu do obce Stříbrnice. Rozsáhlý požár střechy 
chaty jsme likvidovali spolu s jednotkami z Uherského 
Hradiště, Buchlovic, Nedakonic a místními hasiči ze 
Stříbrnic. 

 Technickým pomocem v letošním roce dominovala přede-
vším práce se zvířaty. Konkrétně jsme likvidovali včelí roj z ko-
mína rodinného domu a sršní hnízdo ohrožující hrající si děti 
na ulici Podradovany. V červenci jsme pak vyjížděli k odchytu 
hada. Poslední letošní technickou pomocí byla říjnová akutní 
dodávka vody na drůbeží farmu v Újezdci.

Také v letošním roce jsme organizovali pravidelnou odbor-
nou přípravu všech členů jednotky a vstupní odbornou přípra-
vu nových členů. V rámci odborné přípravy jsme díky vstříc-
nosti a ochotě příslušníků Krajského ředitelství Hasičského 
záchranného sboru Zlínského kraje absolvovali výcvik ve zdo-
lávání požárů v uzavřených prostorách, který probíhal v pro-
storách krajského ředitelství a v jednom z baťovských domků 
ve Zlíně. Naše jednotka je již několik let zařazená do progra-
mu vybraných jednotek kategorie JPOV předurčených pro pl-
nění specifi ckých úkolů ochrany obyvatelstva, a proto jsme se 
v rámci každoročních instruktážně-metodických zaměstnání 
zúčastnili výcviku na stanici Hasičského záchranného sboru v 
Uherském Hradišti, kde se vybraní členové jednotky zdokona-
lovali především v tématu protipovodňové ochrany. Mimo jiné 
byla prakticky prováděna stavba improvizovaných hrází z pytlů 
a napouštěcích protipovodňových vaků. Závěrem byli frekven-
tanti kurzu seznámeni s nejnovějším technickým kontejnerem 
ze zlínské stanice. Perličkou na závěr roku byla účast členů 
jednotky na výcviku ve fl ashoverovém kontejneru v Hamrech 
u Prostějova. V České republice unikátní výcvikové zařízení 
umožňuje hasičům pracovat v reálných podmínkách požáru, 
a to i v podobě poměrně vzácných, ale o to nebezpečnějších 
jevů. Na památku členům jednotky kromě cenných zkušenos-
tí a nově získaných praktických návyků zůstávají také ožehlé 

přilby, které jen ukazují náročnost výcviku v zařízení. 
Z ostatních činností jsme se prezentovali na Dni obce. Na 

prvním leteckém dnu obce Boršice jsme zajišťovali asistenci s 
naší technikou. Při primicích a hodech jsme regulovali dopra-
vu na návsi. Jako každý rok jsme i letos sbírali staré železo. 
Výtěžek sběru jsme investovali do dalšího vybavení jednotky. 
Mezi poměrně neobvyklé činnosti patří účast jednotky při pro-
věřovacím cvičení jednotky Hasičského záchranného sboru z 

Uherského Hradiště a Záchranné brigády kynologů 
Zlínského kraje. Naši fi guranti byli vyhledáváni kyno-
logy a posléze zachraňováni příslušníky HZS z trosek 
statku Hruškovice. 

V oblasti materiálně-technického zabezpečení jed-
notky jsme v letošním roce obstarali pro každého ze 
členů jednotky třívrstvý zásahový oblek a zásahové 
rukavice. Z výtěžku sběru jsme si zakoupili nové mas-
ky na dýchací přístroje, kompozitovou tlakovou láhev 
a především nové motorové kalové čerpadlo. Díky 
pracovitosti členů a fi nanční podpoře obce si na kon-
ci roku zařizujeme novou šatnu, která poskytne lepší 
zázemí jednotce. Pochopitelnou nutností jsou pro nás 
desítky hodin údržby techniky a věcných prostředků, 
kterou nám ovšem velmi ulehčuje nejen fi nanční pod-
pora našeho zřizovatele obce Boršice. V příštím roce 
plánujeme výraznější opravu tatry, která je i přes svůj 

věk, díky své průchodnosti terénem a množství hasiva, neu-
stále platným pomocníkem při likvidaci mimořádných událostí 
nejen v katastru naší obce. 

Závěrem nám dovolte popřát Vám do nového roku 2012 
hodně štěstí, zdraví a lásky.

Vaši HASIČI 

Hasiči v roce 2011



- 40 -

Podzimní radovánky v našem oddíle

  TOM Kamzík

Po prázdninové pauze se opět v prvních dnech měsíce září 
setkáváme v naší oblíbené klubovně na prvním stupni základ-
ní školy. Vítáme mezi sebou i nové členy a postupem času je 
nejen na schůzkách zasvěcujeme do tajů turistiky a táboření.

S příchodem podzimního období, na svátek svatého Vác-
lava, se vydáváme na procházku chřibskou krajinou, která se 
nebojí ukázat svou krásu v podobě nádherně zbarvených lis-
tů. Autobusem máme namířeno do Medlovic. Odtud stoupá-
me do kopce na Paseky. Sbíráme žaludy a kaštany, protože 
jsme si vědomi toho, že v zimě bude mnohým zvířatům „ou-
vej“. Cestou se dostáváme až k naší základně. Rozděláváme 
oheň a opékáme si špekáčky, které slouží jako chutný oběd. 
Hrajeme hry a v odpoledních hodinách se loučíme s Vosím 
hnízdem.

V měsíci říjnu si vyrábíme draka. Oběma družinkám se to 
povedlo a následně další schůzku šplháme na kopec Čumák 
a zkoušíme, jestli vůbec létají.

Netrvá dlouho a podzimní prázdniny nám klepou na dveře. 
V poslední chvíli se rozhodujeme, že bychom někam vyjeli. 

Tak se i stalo. Vlakem ujíždíme do Ostravy, třetího největšího 
města republiky. Střechu nad hlavou nám poskytne Dům dětí 
a mládeže Moravská Ostrava. Ale my nebudeme trávit celý 
čas jenom na ubytovně, hned první den se vydáváme vstříc 
městu, navštěvujeme Vyhlídkovou věž na radnici, poté Stra-
šidelný sklep a Miniuni na výstavišti Černá louka. Kousek os-
travské historie na nás dýchne na Slezskoostravském hradě. 
Počasí nám taktéž vychází, každý by čekal od Ostravy jenom 
smog, ale my si to umíme naplánovat, celý pobyt v Ostravě 
nám krásně svítilo sluníčko a po smogu ani památky! Další 
den vstáváme brzy, nemůžeme se dočkat těch roztomilých 
zvířátek, která čekají v ostravské zoo pouze na nás. Nejvíce 
zaujímá naši pozornost především mládě slona indického, 
které svou hravostí a důvtipem baví všechny návštěvníky zoo. 
Naše děti mají rády také kozy a kůzlata a zábavná hřiště, kte-
rých je v ostravské zahradě nespočet. Odpoledne opouštíme 
Ostravu, která na nás udělala dojem velmi kulturního města.

Dalším výletem, který se uskutečnil v sobotu 12. 11. 2011, 
je navštívení zoologické zahrady v Olomouci. Vlakem a ná-
sledně pak autobusem se dostáváme až do obce Svatý Ko-
peček, kde navštěvujeme zoo. I přesto, že je vcelku chladno, 
nacházíme v zahradě mnoho zvířat, kterým zima nevadí. Ži-
rafy, kozy, lamy, různé druhy šelem nás dokážou zaujmout, 
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Tento rok byl pro jednoho z našich členů Vlastislava 
Měrku s jeho psem Casanovou (československý vlčák) vel-
mi náročný a úspěšný, podařilo se mu uchovnění s hodno-
cením ve všech kategoriích velmi dobrý. 

Napsal nám pár vět o tom, jak je časově vše náročné a 
co všechno uchovnění obnáší. Bonitace (obecně uchov-
nění) proběhla ve Frýdlantu nad Ostravicí. Bonitace u čes-
koslovenského vlčáka: každý pejsek je nejdříve důkladně 
poměřen. To je nejdelší a pro psy určitě nejnepříjemnější 
část celého dne. Měří se vše (výška, délka, hlava, hrud-
ník, ucho, tlama, ocas, nohy, …). Pořádná kontrola zubů je 
samozřejmostí. Následuje ukázka psa v pohybu. Všechny 
tělesné rozměry jsou zapsány i s celkovým vyhodnocením 
vzhledu a pohybu psa podle standardu. 

Když všichni přihlášení psi projdou touto kontrolou, pře-
chází se k další části, a tou je zkouška povahy. Nejdříve se 
hodnotí reakce psa na cizí lidi. Páneček a jeho pes jdou 
ke skupině lidí a k nim postupně přichází další. Pak se po-
kračuje dále – pes je dán ke kolíku a po boku s pánem 
je na řadě obrana a střelba. Opět se hodnotí reakce psa. 
Při obraně jde fi gurant kolem psa v klidu, pes by se neměl 
bát ani výhrůžně reagovat, fi gurant jde znovu, ale už s tím, že 
„zaútočí“. To samé se znovu opakuje. Pán odchází a pes jej 
zanechán o samotě, teď to musí zvládnout sám. Komise ohod-
notí celkové chování psa. Bonitační kód je tímto kompletní.

Na cvičáku nám přibyli noví psi, například velmi zajímavé 
plemeno, které u nás není až tak rozšířené  – Saarloosův vlčák 

jménem Šedou, pak tam máme fenečku stafordšírského bull-
teriéra Jessie, křížence Jake a Hagrida, labradora Charlieho, 
bígla Dastyho a maďarského ohaře Arga.

Přejeme všem jménem našeho Kynologického klubu 
klidné prožití vánočních svátků, bohatou nadílku a hodně 
štěstí a zdraví v novém roce 2012.

Martin Šimík

ale bezpečně největším lákadlem této zoo je lanové centrum 
pro nejmenší nesoucí název Lanáček. S náramkem, který dítě 
obdrží při vstupu po zaplacení, může opakovaně vstupovat na 
území Lanáčku. Trávíme zde mnoho času, najednou děti ne-
zajímá nějaký makak rhesus či vlk obecný. Přestože děti baví 
šplhání po lanech, pomalu opouštíme areál zoo a vydáváme 
se na zpáteční cestu domů.

Koncem listopadu a začátkem prosince vyrábíme svícny 
na Adventní jarmark. Začínáme se bavit o zimě, jak se správ-
ně vybavit na zimní túru či trek. V neposlední řadě dne 7. 12. 
2011 probíhá v naší klubovně již tradiční Vánoční Juchanda. 
Zpíváme koledy, mlsáme a ochutnáváme vánoční cukroví, 
bavíme se a zkoušíme v praxi vánoční zvyky. Vstupenkou na 

Juchandu je každoročně vlastnoručně vyrobený dárek pro 
svého kamaráda, jehož jméno si losujeme u vánočního stro-
mečku. Vánoční Juchanda nám zanechává v duši uklidnění 
před vánočními svátky.

Terka Malinová 
Další očekávané akce pro členy a širokou veřejnost v nej-

bližší době:

Tradiční AKCE KAPR
24. 12. 2011, 10.00, rybník p. Zapletala

•

Předsilvestrovský výstup na Brdo
30. 12. 2011

KYNOLOGICKÝ KLUB BORŠICE
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Beseda s důchodci
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 Narození
Jana  V ý s t u p o v á nar.  18. 9. 2011
Šimon  D ě d i č  nar.  29. 9. 2011

Úmrtí
Marie  Z a j í c o v á zemřela  17. 10. 2011
Stanislav  O p l u š t i l    zemřel    3. 11. 2011
Josef  K u n c  zemřel 21. 11. 2011
Antonín M a n ě k     zemřel   18. 11. 2011
Marie  T y l š a r o v á   zemřela 28. 11. 2011
Alois  Z a p l e t a l zemřel  30. 11. 2011

Akce Sboru pro občanské záležitosti
• Každý měsíc gratulace v MR jubilantům starším 70 let 
• Vítání občánků – 8. 10. 2011
• Beseda s důchodci – 10. 11. 2011
• 50 let společného života –  30. 9. 2011 - Ludmila a František  K u n c o v i
  30. 9. 2011 - Ludmila a Josef  Š e v č í k o v i
  11. 11. 2011 - Helena a Ladislav  Š e b e l o v i
  25. 11. 2011 - Marie a Josef  S á t o r o v i
• 55 let společného života    6. 10. 2011 - Blažena a Jaroslav F r y š t á k o v i

Životní jubilea
Marie  G a b r i e l o v á 85 let 
Helena  C a g a l o v á  90 let 
Antonín  T i ch o p á d e k 80 let
Bohumil  M r á z  92 let
Marie  M a l o v a n á 80 let

Vítání občánků

Úmrtí našich bývalých spoluobčanů a rodáků
Mojmír  Č u b a  zemřel    1. 10. 2011
Jaromír  K o v a ř í k    zemřel 29. 10. 2011
Josef  G a b r i e l         zemřel    18. 11. 2011
Terezie  D v o ř a n o v á zemřela  16. 11. 2011
Helena  K o l á ř o v á  zemřela  26. 11. 2011

Zlatá svatba manželé Sátorovi

Zlatá svatba manželé Šebelovi

Zlatá svatba manželé Ševčíkovi

Společenská kronika


